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slovo předsedy Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy

Vážení spoluobčané, milí čtenáři zpravodaje,
máme před sebou poslední měsíc roku – prosinec, čas plný oče-

kávání, radosti i bilancování. Naše město a okolní obce se pomalu 
zahalují do sváteční atmosféry, ulice zdobí vánoční světýlka a na ná-
městích či návsích voní perníčky a horký punč. Vánoce jsou nejen 
o dárcích, ale především o blízkosti, rodinné pohodě a vzájemné 
pomoci.

Rád bych v tomto předvánočním období poděkoval všem, kteří se 
během roku podíleli na tom, aby náš jedinečný region byl stále lepším a lepším místem k ži-
votu – dobrovolníkům, pracovníkům měst a obcí, podnikatelům i každému z vás. Vaše úsilí 
a zájem o dění kolem nás jsou tím, co dává našemu regionu jeho nezaměnitelný charakter.

Zároveň prosinec přináší příležitost zastavit se, odpočinout si a věnovat čas těm, na kte-
rých nám opravdu záleží. Přijměte mé pozvání na adventní akce, které jsou pro vás připrave-
ny – od koncertů, přes vánoční trhy, až po společné rozsvícení vánočních stromů. Tyto chvíle 
nám připomínají, že jsme součástí jedné komunity, kde se navzájem podporujeme.

Přeji vám adventní dny naplněné klidem, radostí a příjemnými chvílemi s vašimi blízkými. 
Ať Vánoce přinesou do vašich domovů lásku, štěstí a vzájemné porozumění a stanou se 
krásnou tečkou za uplynulým rokem.

Do nového roku 2025 vám přeji pevné zdraví, štěstí a mnoho úspěchů – jak v osobním, tak 
pracovním životě. Společně se těším na další společný rok plný nových výzev a příležitostí.

S přáním krásného prosince
� David�Pavliska,�místostarosta�Frýdlantu�nad�Ostravicí�
� a�předseda�Mikroregionu�Frýdlantsko-Beskydy

FRÝDLANTSKO-BESKYDY – Program 
V Beskydech to žije pro rok 2024 uzavřely 
dva projekty v měsíci listopadu. 

První podpořenou akcí byl 7. listopa-
du již 3. ročník Sportovního odpoledne 
pro děti a mládež na víceúčelovém hřišti 
Základní školy Komenského ve Frýdlantě 
nad Ostravicí. Jedná se o národní sportov-
ní soutěž ve čtyřboji: fotbal, florbal, háze-
ná a frisbee. První cenu získal tým Žluťáci. 

Za organizaci této sportovní akce děkuje-
me spolku TAJV, z. s.

Další podpořenou akcí byla folklor-
ní akce s názvem Krmáš-hraní, zpívá-
ní a tance 9. listopadu v restauraci Pod 
Borovou v Malenovicích. Tato akce pod-
pořila uchování folkloru a lidových tradic 
z Lašska a umožnila představení a výuku 
tradičních tanců široké veřejnosti. Akce se 
velmi zdařila a my děkujeme za organizaci 

spolku Frýdlantská Chasa. 
Pro letošní rok jsme tímto naplnili 

všechny projekty, které byly schváleny 
k podpoře z našeho programu V Besky-
dech to žije, a my se těšíme, jaké projekty 
budeme moci podpořit v roce následují-
cím. Děkujeme všem, kteří se již šestým 
rokem do naší výzvy zapojují a tím pod-
porují rozvoj komunitního života na našich 
obcích.

Pečujete�o�svého�blízkého�v�domácím�prostředí?�Cítíte� se�přetíženi�
a� rádi� byste� potkali� osoby� se� stejnými� problémy� a� posbírali� důležité�
informace?

Pokud ano, bude vás zajímat, že organizace MAS Frýdlantsko-Beskydy v rámci komunitního 

plánování sociálních služeb připravuje na 29. 1. 2025 od 16.00 do 18.00 v Kulturním centru ve Frý-

dlantě nad Ostravicí akci pro pečující osoby s názvem:�Pečující�osoby,�nebojte�se�zeptat!

Společně si vyslechneme krátkou přednášku psychologa jak pečovat, a přitom „nevyhořet“, dále 

proběhne představení různých sociálních služeb, které vás mohou v péči podpořit, a zároveň bude 

akce doplněna hudebním vystoupením ZUŠ Leoše Janáčka ve Frýdlantě nad Ostravicí. Protože 

víme, že je péče o osobu blízkou velmi náročná, je důležité, abyste v tom nezůstali sami. Přihlašo-

vat se lze přes QR kód nebo na oreilly@masfb.cz. Plakát na akci naleznete na str. 2.

Program V Beskydech to žije je pro letošek završen

FRÝDLANTSKO-BESKYDY – Váš sta-
rý kotel už nesplňuje dnešní normy (kotel 
na tuhá fosilní paliva 1. a 2. emisní třídy), pálí 
víc, než by měl, jeho provoz je finančně nároč-
ný a už dávno patří do „starého železa“? Tak 
proč mu nedopřát důstojný odchod a sobě ko-
nečně klid a čistý vzduch?

Nic není ztraceno, s dotací Nová zelená 
úsporám máte skvělou příležitost na up-
grade! Můžete získat příspěvek na nový, 
úspornější a ekologičtější kotel, který nejen 
že vyhovuje aktuálním normám, ale může 
také snížit vaše provozní náklady. To zname-

ná méně starostí, úsporu energie i nákladů, 
a navíc možnost přispět k lepšímu ovzduší 
pro sebe i své okolí.

Jste-li domácnost s nižšími příjmy (senioři, 
invalidé, domácnosti s příspěvkem na bydlení 
nebo přídavkem na dítě) můžete získat pří-
spěvek�v�programu�Nová�zelená�úsporám�
Light�až�110� tisíc�korun�na�kotel�na�bio-
masu,�až�150� tisíc�korun�na� tepelné�čer-
padlo�a�až�50�tisíc�korun�na�lokální�kamna�
na�biomasu.

Hledáte způsoby, jak snížit náklady na pro-
voz vašeho domu? Pomůžeme vám i� s� ob-

lastí� podpory� zateplení� a� výměny� oken,�
dveří� RD� a� v� oblasti� podpory� instalace�
obnovitelných�zdrojů�energie�(fotovoltaika�
na�ohřev�vody)�až�do�výše�250�tisíc�korun.

Na koho se můžete obrátit? Na zaměst-
nance MAS Frýdlantsko-Beskydy – paní 
Radanu Križákovou, tel. č. 736 242 410, 
email: krizakova@masfb.cz a paní Danie-
lu Kociánovou, tel. č. 604 766 805, email: 
kocianova@masfb.cz, které vás ZDARMA 
provedou celým administrativním procesem. 
Odbornou radu vám poskytne náš energe-
tický specialista.

Zdarma vám s administrací výměny starého 
kotle pomůže MAS Frýdlantsko-Beskydy

MIKROREGION – Pekař z Janovic, 
kožedělní tvůrci z Metylovic nebo tře-
ba tradiční papírnictví z Frýdlantu. Obce 
Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy jsou 
plné zajímavých podnikatelských příběhů, 
a proto se zástupci beskydských obcí roz-

hodli představit desítku vybraných podni-
katelů. 

Příběhy a fotografie vycházely od léta 
na webu www.progresko.cz a na konci 
listopadu vyšly také ve fyzické podobě Di-
áře podnikatele. Křest diáře se uskutečnil 

ve středu 20. listopadu v Kulturním centru 
ve Frýdlantě nad Ostravicí. O svůj příběh 
se podělili sami podnikatelé, součástí ve-
čera byl také rozhovor s hostem Jarosla-
vem Faldynou ze společnosti JUTA agency 
a společný networking.

Křest diáře s místními podnikateli

Naše místní akční skupina je velice pyšná, že může být součástí cesty 
Farma Menšík – bio farma v Beskydech a přispívat k rozvoji tak inspirativního 

podnikání, které přináší prospěch regionu i jeho obyvatelům.

Velký úspěch a ocenění pro našeho partnera
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slovo starostky

Šťastné a veselé Vánoce!
První mrazíky, tu a tam první vločky nebo námraza na oknech. Připra-

vená výzdoba v ulicích města, děti nacvičující koledy a písně s vánoční 
tematikou. Vše čeká se zatajeným dechem jako obrovský orchestr na tak-
tovku svého dirigenta. Ano, opět stojíme před nejkrásnějším obdobím roku, 
kdy i ty nejběžnější věci na sebe navléknou slavnostní háv a vzduchem se 
ponese vůně cukroví, skořice a blížících se Vánoc. Jsou to chvíle, kdy se 
rozzáří naše domovy i naše srdce. Vánoční atmosféra nechá zapomenout na všechny starosti, 
které nás pronásledují během všech zbylých měsíců v roce. 

I když Vánoce přicházejí každým rokem, vždy přinášejí něco jedinečného a nikdy neztráce-
jí na svém kouzlu. Užíváme si adventní čas, návštěvy, přátelská setkání a udržujeme tradice, 
abychom se pak všichni setkali u štědrovečerního stolu a vychutnali si sváteční atmosféru u na-
zdobeného stromečku za zvuku koled. A kouzlo večera pak ještě umocní půlnoční mše. Je dů-
ležité prožít tento čas, pokud možno, v klidu. Zastavit se a v tichu naslouchat. Připomíná nám to 
nejdůležitější – lásku, klid a porozumění. A v našem městě tomu všemu opět po roce vycházíme 
vstříc! Náměstí, ulice či školy se o adventu opět stanou místem, kde se tradice prolínají s běžným 
životem. Od rozsvícení vánočního stromu přes mikulášské akce pro děti, dílničky, tradiční vánoč-
ní koncerty našich spolků až po půlnoční mši v kostele.

Pod stromečkem však nemusí být jen dárky hmotné povahy. Mohou jimi být i zážitky, které 
nás obohatí. Tím předadventním pro mne byl koncert kapely Hradišťan s Jiřím Pavlicou. Šlo nejen 
o oslavu slavných listopadových dní spojených s výročím sametové revoluce, ale jemné citlivé 
vystoupení plné radosti, sounáležitosti a lásky, které naplnilo všechny posluchače. A byli mezi 
nimi i ti, kteří si zasloužili zvláštní poděkování. Ti, kteří pomáhali při zářijových povodních. Hasiči 
z Frýdlantu, Lubna a Nové Vsi, zaměstnanci společnosti Termo, městské policie i městského 
úřadu. Velké díky! A poděkování patří i vám všem, kdo jste jakkoli pomohli postiženým lidem 
v oblastech zasažených ničivými povodněmi.

Věřím, že na všech adventních akcích, které jsme pro vás připravili, se rádi setkáte. Na všech-
ny jste srdečně zváni a je jen na vás, zda se připojíte k již tradičnímu zpívání „Česko zpívá 
koledy“, necháte se unést Kotkovou muzikou, koledováním Frýdlantského hudebního spolku 
či se zaposloucháte do písní pěveckého sboru Janáček nebo navštívíte vystoupení pěveckého 
sdružení ECHO. Jistě si každý najdete svou chvíli radosti. Přeji vám, aby letošní advent byl nejen 
časem příprav, ale i obdobím, kdy pocítíte klid a radost v každém okamžiku. Ať naše město září 
nejen vánočními světly, ale také teplem našich srdcí.

� S�úctou�a�přáním�klidných�svátků�Helena�Pešatová,�starostka�Frýdlantu

ENERGIE 
POD 

KONTROLOU

NYNÍ AŽ 250 TISÍC KORUN NA RENOVACI DOMU 

www. masfrydlantskobeskydy.cz
www.masfb.cz

Solární ohřev vody  až 70 000 Kč

Výměna oken  5 500 Kč  za m²

Výměna dveří  5 500 Kč za m²

Zateplení fasády, střechy, stropu pod

nevytápěnou půdou a ostatních konstrukcí 

       - 1 500 Kč za m²

Zateplení podlahy a svislých konstrukcí 

       v kontaktu se zeminou - 2 000 Kč m²

NYNÍ AŽ 150 TISÍC KORUN NA VÝMĚNU KOTLE

Až 110 tisíc korun na kotel na biomasu

Až 150 tisíc korun na tepelné čerpadlo

Až 50 tisíc korun na lokální kamna na biomasu

Čtvrtletí je za námi a frýdlantská ZUŠka s hr-
dostí sklízí první úspěchy. Začalo to v Praze, 
kde se v sobotu 9. 11. konalo finále pěvecké 
soutěže Hlas�Česka,�Moravy�a�Slezska. Tato 
pěvecká soutěž je jediná svého druhu u nás 
i na Slovensku. Nabízí příležitost talentova-
ným zpěvákům a zpěvačkám prezentovat se 
v klasickém i populárním zpěvu. Klárka Lyko-
vá, žákyně 2. ročníku ze třídy Evy Horecké, se 
několika koly statečně probojovala až do finále. 
Domů si přivezla krásné 4. místo. Čeladenská 
princezna s naprostým přehledem obstála 
v celostátní konkurenci a ukázala všem, že my 
na Moravě zpívat rozhodně umíme. 

Tato listopadová sobota byla příležitostí 
k úspěchu i v Ostravě. Paforta�2024 – taneční 
soutěžní přehlídka scénického, parketového 
a lidového tance dětských a mládežnických 
souborů. Krásné a éterické tanečnice pod ve-
dením Antonie Kazické a Dominiky Sýkorové si 
choreografií s názvem „Červené jablíčko“ vybo-
jovaly třpytivé stříbro. 

O kousek dál, v ZUŠ Ostrava-Zábřeh, pro-
běhl již dvanáctý ročník hudební přehlídky 
Múzy� Ilji� Hurníka. Tato prestižní akce nabízí 

ZUŠ Frýdlant se pyšní zvláštní cenou poroty
mladým talentovaným hudebníkům příležitost 
předvést své dovednosti a kreativitu. ZUŠ L. 
Janáčka na Múzách reprezentoval František 
Ledvoň, prvňáček ze třídy Lady Kovalové. 
František získal zlatý diplom a zvláštní cenou 
poroty za skvělý muzikální výkon! A zdaleka 
ještě nekončíme…

Kreslíř� roku� 2024. Tato výtvarná soutěž, 
organizovaná Střední uměleckou školou v Os-
travě, se konala začátkem listopadu v ostrav-
ské městské galerii Plato. V soutěžním klání se 
sešla bezmála stovka žáků a žákyň základních 
uměleckých škol z Moravskoslezského kraje. 
Neopakovatelná atmosféra specifického inte-
riéru galerie dala vzniknout úžasným pracím. 
Margareta Glembková ze třídy Edgara Drapy si 
portrétem „vykreslila“ krásné 4. místo. 

Všem soutěžícím i jejich učitelům upřímně 
gratulujeme. Ve škole se všichni pilně připra-
vují nejen na mikulášské a vánoční koncerty, 
ale především na soutěže MŠMT základních 
uměleckých škol v kategoriích dechové nástro-
je, zpěv a cimbál. Pevně věříme a těšíme se, že 
zase bude o čem psát…

� Jitka�Kaifášová

Oznámení pošty 
Frýdlant nad Ostravicí

Od�1.�12.�2024�do�28.�2.�2025�
změna�sobotní�otevírací�doby:

Pondělí 10–12, 13–18
Úterý 8–12, 13–16

Středa 10–12, 13–18
Čtvrtek 8–12 13–16
Pátek 8–12 13–16 
Sobota zavřeno.

Gabriela�Mandak�Kesová,�
vedoucí�oblastní�pošty�Frýdek-Místek 

725 034 004

Lampionové průvody, oblíbená podzimní 
tradice, přinášejí kouzelnou atmosféru. V Nové 
Vsi se v pátek 1. listopadu také jeden kouzelný 
lampionový průvod konal a překonal očekává-
ní. Z původního nápadu setkání několika mami-
nek a dětí se podařilo uskutečnit krásný průvod 
s více než stovkou zúčastněných. 

Díky trase ZŠ Nová Ves – brod Satina – re-
staurace Ydykseb – hasičárna na Nové Vsi si 
bylo možno užít světélka v plné kráse, bez ruši-
vého pouličního osvětlení. Špalír rodičů a přátel 
školy si tak mohl v poklidu užít danou trasu a ko-
chat se všudypřítomnými světélky a lampionky, 
které děti celou dobu svědomitě opatrovaly.

Lampionové průvody jsou jednou z těch 
tradic, které mají schopnost spojit generace 
a připomenout krásy podzimu. Vnáší magické 
světlo, kdy se rodiny a přátelé scházejí, aby 
společně putovali se světýlky v rukou. Věříme, 
že to stejně vnímali všichni účastníci. To vše 
bylo možné díky příjemné atmosféře, vydaře-
nému počasí a skvělé spolupráci s SDH Nová 
Ves, díky níž bylo možno zajistit občerstvení 
a zahřátí formou svařáku a dětského punče. 
Doufáme, že se tato tradice udrží a příští rok se 
budeme těšit ještě v hojnějším počtu. Děkuje-
me všem zúčastněným za skvělou atmosféru! 

� Spolek�rodičů�Satinka�dětem�při�ZŠ�
� Nová�Ves,�odl.�prac.�ZŠ�Komenského

Nejžádanější služby finančního úřadu k dani z nemovitých věcí budou v lednu 2025 poskytovány 
ve Frýdlantě nad Ostravicí.

Nejsnadnější cestou podání daňového přiznání je vyplnění chytrých formulářů na portálu https://
www.mojedane.cz a jejich elektronické odeslání. Přesto jsou stále četně využívané služby související 
s osobním podáváním dokumentů adresovaných finanční správě, s vyplňováním tiskopisů a poskytová-
ním konzultací souvisejících se správou daní. Finanční úřad pro Moravskoslezský kraj proto opět zajistil 
poskytování těchto služeb ve Frýdlantě nad Ostravicí, v budově městského úřadu. Občané mohou 
při podávání přiznání k dani z nemovitých věcí na rok 2025 využít uvedených služeb v těchto dnech:

Datum Úřední�doba Adresa

15. 1. 2025

8.00 – 12.00

12.30 – 17.00

Městský�úřad,

Hlavní 139, 

zasedací místnost v 1. NP

20. 1. 2025

22. 1. 2025

27. 1. 2025

29. 1. 2025

Výše uvedené služby budou ve Frýdlantu nad Ostravicí poskytovat vždy dva zaměstnanci 
Územního pracoviště ve Frýdku-Místku. Občané se však mohou s dotazy běžně obracet na Územ-
ní pracoviště ve Frýdku-Místku prostřednictvím těchto kontaktů:

Adresa
Datová�
schránka

Elektronická�podatelna
Tel.�číslo�
ústředny

e-mail

Na Poříčí 3208, 
Frýdek-Místek

qzun6r9 https://www.mojedane.cz 558 605 111 podatelna3207@fs.gov.cz

Informace finančního úřadu pro veřejnost

Lampionový průvod v Nové Vsi

Listopad se na ZŠ Komenského nesl ve zna-
mení florbalových turnajů, během kterých naši 
žáci a žákyně předvedli nejen své sportovní 
dovednosti, ale i týmového ducha a neuvěřitel-
nou bojovnost. Naše týmy se zúčastnily hned 
několika klání, ze kterých si odvezly cenné 
zkušenosti, medailová umístění a především 
zasloužené postupy do vyšších kol soutěží.

Turnaj�na�ZŠ�T.�G.�Masaryka�
–�starší�dívky�(12.�listopadu)

Starší dívky zahájily listopadové florbalové 
soutěže úspěchem na ZŠ T. G. Masaryka. 
Ve skupině si připsaly výhru i prohru a po-
stoupily do semifinále, kde porazily Ostravici 
4:1. Ve finále s Kozlovicemi rozhodl zlatý gól 
v prodloužení o jejich vítězství 3:2 a postupu 
do okresního kola.

Turnaj�na�ZŠ�T.�G.�Masaryka�
–�starší�žáci�(14.�listopadu)

O dva dny později zazářil na stejném mís-
tě tým starších žáků. Po suverénních výhrách 
ve skupině přehráli v semifinále Palkovice 3:0. 
Ve finále proti domácímu týmu rozhodl jediným 
gólem Ondra Buček, který zajistil vítězství 1:0 
a postup do okresního kola.

Okresní�kolo�dívek�ve�Frýdku-Místku�
(18.�listopadu)

Dívčí tým zakončil florbalové klání 18. lis-
topadu v okresním kole. Po výhrách nad ZŠ 
Jablunkov 6:0 a domácí školou 4:1 podlehl těs-
ně Kozlovicím 0:1. V posledním zápase s Gym-

náziem Frýdek-Místek smazaly holky tříbranko-
vé manko a uhrály remízu 3:3. Výsledkem bylo 
výborné 3. místo.

Naše florbalové týmy v listopadu dokázaly, 
že tvrdá příprava, spolupráce a odhodlání při-
nášejí své ovoce. Všem zúčastněným gratulu-
jeme a přejeme mnoho dalších úspěchů v nad-
cházejících kolech soutěží! 

� Vojtěch�Pitřík

Florbalové úspěchy našich sportovců

Dne 21. listopadu proběhla v naší hudebně 
již tradiční Svačinka pro dobrou věc, pořádaná 
žákovským parlamentem. Rodiče byli o této 
charitativní akci informováni a díky jejich vel-
korysému zapojení a příspěvkům se letošní 
svačinka stala velmi bohatou a pestrou. Děti si 
užily příjemné dopoledne plné chutných dobrot, 
které si mohly zakoupit, a zároveň podpořily 
dobrou věc.

Letos se podařilo vybrat krásnou částku 
16 500 korun, která bude věnována na podpo-
ru organizace Dobrý anděl, jež pomáhá rodi-
nám v těžkých životních situacích. 

Organizátorům, tedy členům žákovského 
parlamentu, patří velké poděkování za jejich 
práci a aktivitu během celého dne. Poděkování 
také samozřejmě náleží všem dětem a rodi-

čům, kteří se aktivně zapojili a přispěli k úspě-
chu celé akce. 

Věříme, že nyní v předvánoční době je dů-
ležité zajímat se o potřebné, a proto jsme rádi, 
že se „Svačinka“ podařila, a už teď se těšíme 
na ročník další. 

Tégéemka pomáhá, třeba i svačinkou
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Staré Hamry

Staré Hamry

Frýdlant n. O., Staré Hamry

rozloučili jsme se 

Dne�3.�listopadu�2024�zemřela�
ve�věku�68�let�paní�Božena�Pavlíková.

Dne�4.�listopadu�2024�zemřel�
ve�věku�75�let�pan�Rudolf�Franta.

� Nezapomeneme…

jubilea
V�měsíci�prosinci�

oslaví�své�životní�jubileum:
Paní�LENKA�RODNÁ�–�55�let
Pan�JIŘÍ�VELIČKA�–�55�let

Pan�MIROSLAV�WOJCIUCH�–�60�let
Pan�JAN�NĚMEC�–�65�let

Našim jubilantům k jejich výročí 
srdečně blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví!

Přehled bohoslužeb 
v prosinci

8.�12.
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

15.�12.
Ostravice 8.00, Bílá 8.00

22.�12.
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

24.�12.�
Bílá 16.00, Staré Hamry 22.00

25.�12.�Slavnost�Narození�Páně,�
zasvěcený�svátek

Ostravice 8.00, Bílá 10.30
26.�12.�Svátek�sv.�Štěpána,�prvomučedníka

Ostravice 8.00
27.�12.�Svátek�sv.�Jana,�
apoštola�a�evangelisty

Ostravice 16.00 
28.�12.�Svátek�svatých�Mláďátek,�

mučedníků
Ostravice 8.00

29.�12.�Svátek�Svaté�rodiny�Ježíše,�
Marie�a�Josefa

Ostravice 8.00, Bílá 10.30 
31.�12.�Poděkování�a�prosba�
o�Boží�pomoc�do�nového�roku

Ostravice 16.00
1.�1.�Slavnost�Matky�Boží,�Panny�Marie,�

zasvěcený�svátek�–�Nový�rok
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

slovo starostky
Vážení spoluobčané,
letošní rok se chýlí ke svému konci a před námi je čas adventu. Advent, to je čas setkávání 

a příprav na nejkrásnější svátky v roce – Vánoce. A i my máme pro vás připraveno několik tradič-
ních předvánočních akcí, na kterých se můžeme setkat a společně zažít předvánoční atmosféru. 
Srdečně vás zveme na slavnostní rozsvícení vánočního stromu u kostela sv. Jindřicha, na Mi-
kulášskou nadílku pro děti s pohádkou, na tradiční turnaj ve stolním tenise, na vánoční dílničky 
a na již tradiční starohamerskou půlnoční mši svatou v kostele sv. Jindřicha.

Jako v předcházejících létech i na rok 2025 jsme připravili obecní kalendář. Kalendář si může-
te vyzvednou na OÚ od pondělí 2. 12. 2024. Kalendáře jsou pro trvale bydlící ZDARMA. 

 Eva�Tořová,�starostka

Odečty vodoměrů
V měsíci prosinci 2024 bude probíhat 

odečet stavu vodoměrů. Žádáme občany, 
kteří odebírají vodu z obecního vodovodu, 
o součinnost a nahlášení konečných stavů 
telefonicky, e-mailem nebo prostřednictvím 
níže uvedené návratky, kterou je možno 
vhodit do schránky na obecním úřadě, a to 
nejpozději do 20.�12.�2024!!!

Telefonické spojení: 558 637 310, 
558 690 225, 602 204 969, 
602 205 500, 605 546 227.

e-mail: obec@stare-hamry.cz, 
matrika@stare-hamry.cz, 
ucetni@stare-hamry.cz, 
technik@stare-hamry.cz.

Děkujeme.
Nezapomeňte�zabezpečit�
vodoměry�před�mrazem!!!

Nadace ČEZ, se svým programem Zaměst-
nanecké granty 2024, podpořila náš projekt: 
POŘÍZENÍ VYBAVENÍ PRO POŽÁRNÍ SPORT 
– SDH STARÉ HAMRY. Nadace ČEZ nás pod-
pořila částkou 50 000 Kč, zbylé finanční prostřed-
ky dofinancoval Sbor dobrovolných hasičů Staré 
Hamry. Celková částka projektu je 60 127 Kč. 
V rámci projektu byla pořízena nová dřevěná 
základna a požární hadice pro disciplínu požární 
útok. Projekt prospěje kolektivu hasičů, kteří mají 
chuť sportovat a předávat toto nadšení dětem.

Výjezdová�jednotka�hasičů�Staré�Hamry
K dnešnímu dni naše výjezdová jednotka 

hasičů Staré Hamry zasahovala u 96 událostí 
na území obcí Staré Hamry, Bílá, Ostravice, 
Frýdlant nad Ostravicí a Ostrava.

Z posledních zásahů se jednalo dne 18. 11. 
o dopravní nehodu v obci Bílá. Při nehodě dvou 
osobních vozidel došlo ke zranění tří osob. Dvě 
zraněné osoby byly z vozidel vyproštěny pomocí 
páteřové desky a předány do péče ZZS MSK. 
Na místě zásahu jsme spolupracovali s HZS 
Moravskoslezského kraje stanice Frýdek-Mís-
tek, Zdravotnická záchranná služba Moravsko-
slezského kraje, Horská služba Beskydy a PČR. 

Dne 11. 11. jsme zasahovali u spadlého 
stromu přes pozemní komunikaci v obci Staré 
Hamry. Spadlý strom bránil průjezdu BUS.

27. 10. jednotka vyjížděla do obce Bílá k od-
stranění tří vyvrácených stromů na silnici I/35.

22. 10. jednotka vyjížděla k dopravní nehodě se 
zraněním v obci Staré Hamry. Po příjezdu na mís-
to byla zraněné osobě poskytnuta předlékařská 
pomoc a po příjezdu ZZS předána do jejich péče.

V letošním roce jsme opět absolvovali od-
bornou přípravu pod vedením lektorů ZZS MSK 
viz. Tisková zpráva mluvčího ZZS MSK: 

„Pracovníci Vzdělávacího a výcvikového 
střediska ZZS MSK školili v uplynulých dnech 
čtyři desítky členů jednotek dobrovolných ha-
sičů, zapojených v našem kraji do tzv. první 
pomoci na vyžádání. 

V případě závažného zdravotního problému 

jsou z rozhodnutí dispečera zdravotnického 
operačního střediska ZZS vysláni na místo 
události, souběžně s posádkou ZZS, právě tito 
vyškolení a vybavení hasiči, kompetentní k po-
skytování plánované první pomoci. Spolupráce 
je využívána u stavů nejvyšší naléhavosti – re-
suscitací, těžkých úrazů, dopravních nehod či 
bezvědomí. Za téměř šest let byli dobrovolní 
hasiči takto vysláni ve třech stovkách případů.

Spolupráce je využívána především při udá-
lostech, kdy je dojezd vozidel záchranné služ-
by v MSK časově náročný, tedy v odlehlých 
oblastech kraje.

Protože jsou tyto hasičské jednotky vysílány 
v rámci své nebo okolní obce, dochází i k ně-
kolikaminutovému zkrácení času zahájení zá-
kladních úkonů první pomoci. Právě čas přitom 
může být v řadě případů faktorem, výrazně spo-
lurozhodujícím o úspěšnosti záchrany pacienta.

Členové vybraných jednotek byli před za-
hájením projektu připraveni v sérii intenzivních 
školení, při nichž pod vedením školitelů ZZS 
MSK trénovali základní kroky poskytování první 
pomoci u stavů, ke kterým mohou být vysláni. 
Nyní pro ně bylo zorganizováno opakovací 
vzdělávání a ověření jejich dovedností. Učili 
se uvolnění dýchacích cest, nepřímou srdeční 
masáž, práci s AED, zástavu krvácení, zásahy 
u pacienta v bezvědomí, zásady imobilizace 
a další dovednosti. Školení upevnilo znalosti 
a dovednosti členů zapojených jednotek.“

Toto je ve zkratce jen zlomek naší činnosti, 
jelikož mnoho času zabere výcvik a odborná pří-
prava. Celkovou zprávu o činnosti za rok 2024 
připravujeme do lednového vydání zpravodaje.

Uzavření OÚ
Upozorňujeme občany, že obecní úřad 

bude od 23.�12.�do�31.�12.�2024 
z důvodu čerpání dovolené uzavřen.

Mikulášský turnaj 
ve stolním tenise

KDY:�7.�prosince�2024
KDE:�Kulturní�dům�Staré�Hamry

PREZENTACE�VŠECH�KATEGORIÍ:�
9.00–9.30�hodin

STARTOVNÉ:�50�Kč,�děti�ZDARMA
Sálová�obuv�povinná!!!
Bohaté�občerstvení�

a�hodnotné�ceny�zajištěny.
Pořádá Obec Staré Hamry, 

SDH Staré Hamry, SK Los Hamros

Podzimní zájezd na divadelní představení 
v Ostravě byl z důvodu malého zájmu zrušen. 
Jedná se již o druhou zrušenou akci v obci 
z důvodu malého zájmu. První zrušenou akci 
pro malý zájem byl v letošním roce tradiční 
a oblíbený Vlčí bál. 

Akce vždy připravujeme tak, aby byly fi-
nanče dostupné všem zájemcům. Přípravám 
věnujeme maximální úsilí a nezájem ze strany 

občanů nás tak velice mrzí, ale chápeme, že 
v dnešní náročné a hektické době je zábava 
finančně i časově náročný koníček. 

O co je stále velký zájem, jsou akce pro děti 
nebo s dětmi a těm budeme nadále věnovat 
velkou pozornost. Žádné omezení neplánuje-
me.

Jinak je tomu u akcí pro dospělé, tady jsme 
se rozhodli Vlčí bál v roce 2025 nepořádat.

Informace ke kulturním a společenským akcím

Termín�koledování: 1.–14. ledna 2025
Další�možnosti�přispění:
- statické pokladničky – seznam bude uve-

řejněn na webových stránkách Charity Frý-
dek-Místek (možnost přispět v termínu 1.–14. 
ledna).

- bezhotovostní platba na sbírkový účet – 
66008822/0800 (pro Charitu Frýdek-Místek 
pod VS:777988004), QR kód v mobilní bankov-
ní aplikaci (do konce ledna).

- platební brána portálu www.trikralovasbir-
ka.cz – k dispozici do 30. dubna.

Jak�se�stát�koledníkem?
- Hlavní koordinátor – Silvie Vojkovská (tel. 

733 741 564, email silvie.vojkovska@charitafm.cz). 
- Více informací o koledování k dispozici 

na webu Charity České republiky https://www.
trikralovasbirka.cz/o-sbirce/pojdte-koledovat.“ 

Doprovodné�akce
- Mše svatá na poděkování všem, kteří se 

do sbírky zapojili + žehnání koledníkům – 29. 
prosince 2024 v 10 hodin v kostele sv. Jana 
a Pavla v Místku 

- Tradiční Tříkrálový průvod ve Frýdku-Míst-
ku 4. ledna 2025.

- Tříkrálový koncert na ČT1 – v přímém pře-
nosu odvysílán 5. ledna v 18 hodin. 

Co obnáší Tříkrálová sbírka

zprávičky ze školy

Kreativní šití
Sami jsme si navrhli, sami jsme si ušili.

Pokusy ve školní družině
Letos si ve školní družině užijeme rok objevo-
vání a různých pokusů...
1. POKUS – malování v mléce

Letošní Svatomartinský lampionový prů-
vod se vydařil. Počasí se umoudřilo, nepršelo 
a účast byla velká. 

Letos jsme šli od kulturního domu k obecním 
garážím, dále lesem na cestu Červíkem a přes 
velké parkoviště zpět do kulturního domu. Ces-
tou bylo připraveno 11 zastavení, tzn. 11 otá-
zek, tentokrát zaměřených na pohádky. Otázky 
byly záludné, někdy se zapotili i dospělí. Ná-
lada byla výborná a připravený teplý čaj přišel 
vhod všem.

Nejkrásnější odměnou za přípravu takových 
akcí nám bývá radost, smích a dobrá nálada 
účastníků. 

Díky všem, kteří se podíleli na přípravě letoš-
ního ročníku lampionového průvodu, zejména 
Honzovi Dorociakovi, Ivě Dudové a Renátě Le-
píkové a jejím rodičům.

Lampionový průvod s velkou účastí

Hasiči informují o své činnosti
Příjemné prožití vánočních svátků

a v novém roce 2025
hodně osobních a pracovních úspěchů 

přejí všem občanům 
starostka, místostarosta, zastupitelé

a zaměstnanci obecního úřadu ve Starých Hamrech.

OZNÁMENÍ O UZAVŘENÍ MĚSTSKÉHO ÚŘADU
Oznamujeme občanům, že Městský úřad Frýdlant nad Ostravicí 

bude v těchto dnech z provozních důvodů uzavřen:
Pondělí 23. 12. 2024
Pátek 27. 12. 2024
Úterý 31. 12. 2024

Čtvrtek 2. 1. 2025 –�pro�veřejnost�zavřeno, 
k dispozici bude�pouze�telefonický�kontakt.

Bude probíhat implementace nového softwaru.
Pátek 3. 1. 2025 – pro�veřejnost�zavřeno, 

k dispozici bude pouze�telefonický�kontakt.
Bube probíhat implementace nového softwaru.

Před vánočními svátky si navíc mohou občané své záležitosti vyřídit 
také ve�čtvrtek�19.�12.�2024, kdy budou úřední hodiny prodlouženy do 17 hodin.

Děkujeme za pochopení.

V pondělí 7. října se žáci druhého ročníku vy-
dali do Městské knihovny ve Frýdlantě nad Os-
travicí na slavnostní akci „Pasování na čtenáře“. 

Nejdříve si paní knihovnice ověřila úroveň 
čtení žáků 2. ročníku tím, že si pro ně přichys-
tala zajímavé úkoly, při kterých žáci předvedli 
své čtenářské dovednosti. Po krátké přípravě 
přečetli úryvek ze známé pohádky, muse-
ly uhodnout název pohádky a ještě vyhledat 
a přiřadit správnou ilustraci. Všichni úkol zvládli 
na jedničku. Poté zazněla „čtenářská fanfára“ 
a následovalo slavnostní pasování do řádu čte-

nářského. Děti musely složit slib čtenáře. Byly 
oceněny zajímavými dárky v podobě záložky 
do knihy, obrázků i sladkostmi.

Po slavnostním pasování si prohlédly knihy 
určené pro děti, paní knihovnice jim poradila, 
které knihy jsou vhodné vzhledem k jejich čte-
nářským dovednostem. Některé si knihy rov-
nou zapůjčily a odnesly domů. Celá akce byl 
perfektně připravená a dětem se moc líbila. 
Těšíme se na další. 

� Romana�Žižková,�ZŠ�Nová�Ves,�
� odl.�prac.�ZŠ�Komenského

Pasování žáků 2. třídy na čtenáře
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slovo starosty

Vážení spoluobčané, 
máme tady prosinec, poslední měsíc letošního roku, a před námi jsou 

Vánoce, které jsou obdobím klidu, odpočinku a vzájemného setkávání. 
Konec roku je také obdobím, kdy hodnotíme uplynulý rok a také plánu-
jeme a dáváme si předsevzetí na ten další. I já se zamýšlím, jaký byl 
rok z pohledu obce, zda se nám podařilo splnit, co jsme si předsevzali, 
a kde musíme ještě přidat. Z mého pohledu starosty hodnotím letošní 
rok jako celkem úspěšný. 

Zkraje roku se nám společně s pozemkovým úřadem podařilo dokončit v rámci realizace 
společných zařízení vybudování polních cest C7, C8 a C35. Během prázdnin jsme provedli 
kompletní rekonstrukci prostorů bývalé hospody v Obecním domě, na kterou se nám poda-
řilo získat dotaci 380 000 Kč z Moravskoslezského kraje. Pro zajištění schopnosti adekvátně 
reagovat na mimořádné události jsme sboru dobrovolných hasičů pořídili 4 ks radiostanic pro 
digitální radiovou síť PEGAS, na které se podařilo získat dotaci ve výši 183 854,36 Kč z Mini-
sterstva pro místní rozvoj. Spolu s dobrovolníky z řad občanů a za finanční podpory nadace 
VIA České spořitelny ve výši 100 000 Kč, jsme vybudovali chodníčky kolem nových rybníčků 
a osadili nové lavičky. Obecní zaměstnanci vyměnili část dešťové kanalizace v areálu U Školy, 
opravili propustek pod komunikaci na potoku Olešná a provedli položení betonových pražců 
na komunikaci v úseku potok Olešná směrem k p. Harabišové. Podél této komunikace byl 
zhotoven i odvodňovací příkop. Těsně před nástupem zimy se nám podařilo dokončit největší 
akci letošního roku, kterou bylo prodloužení chodníku podél krajské komunikace, směrem 
na Kozlovice. Na tento chodník jsme získali dotaci z IROP ve výši 85 % z uznatelných nákladů. 
Koncem listopadu byla doporučena k financování naše žádost o dotaci na vypracování archi-
tektonické studie „Využití území areálu bývalého kravína“ ve výši 1 070 000 Kč, kterou jsme 
podali do Operačního programu spravedlivá transformace. Předpokládáme, že začátkem 
příštího roku bychom mohli dotáhnout do konce Změnu č. 1 Územního plánu obce Lhotka, 
která se zdržela díky zmatkům a nejasným pravidlům s převodem do jednotného standardu 
a digitalizaci stavebního řízení. Abychom zefektivnili práci čety obecních pracovníků, navýšili 
jsme od září její počet o jednoho zaměstnance. Díky jejich odbornosti a schopnostem popa-
sovat se s pracemi, na které jsme si museli najímat odborné firmy, se nám už v letošním roce 
podařilo ušetřit nemalé finanční prostředky. Tito pracovníci, spolu se zaměstnanci obecního 
úřadu a zastupiteli obce, tvoří super tým, na který je spolehnutí, který pracuje pro zvelebení 
obce a zpříjemnění vašeho života u nás ve Lhotce. Věřím, že tomu tak bude i nadále a sa-
mozřejmě s vaší pomocí budeme moct Lhotku ukázat všem, kdo obec navštíví, jen v tom 
nejlepším světle. 

Samozřejmě nejdůležitější hodnocení naší společné práce je to, které přichází od vás obča-
nů. Jsme rádi za zpětnou vazbu, vyjádření spokojenosti, pochvaly, podněty, ale i připomínky 
k naší práci a věcnou kritiku, která nás nutí k zamýšlení, co ještě v naší práci zlepšit. Stejně 
jako každý rok bych vás chtěl pozvat na několik tradičních akcí, na které jsme o vánočním 
čase zvyklí. Ve středu 11. prosince v 18 hodin si opět společně zazpíváme koledy na celore-
publikové akci „Česko zpívá koledy“. Sejdeme se v 17.45 hodin na prostranství před obecním 
úřadem, kde nebude chybět také něco pro zahřátí. V pátek 13. prosince v 18.00 hod vás zvu 
do sálu Obecního domu na tradiční vánoční koncert, na kterém vystoupí děti z mateřské školy, 
folklorní soubor Pilky, Pustkova cimbálová muzika, Liselotte Rokyta, pěvecký sbor Cantamus 
a další. Po koncertě bude následovat posezení u cimbálu. Děkuji všem organizátorům nejen 
těchto dvou vánočních akcí a věřím, že si z nabídky jak kulturního, tak sportovního vánočního 
vyžití vyberete. 

S blížícím se koncem roku bych rád poděkoval vám, občanům, zastupitelům, zaměstnan-
cům obce a mateřské školy, spolkům a všem, kteří nás podporujete a pomáháte nám při zve-
lebování a zviditelnění Lhotky. Přeji vám i vašim blízkým a přátelům klidné prožití vánočních 
svátků a do nového roku hodně zdraví, štěstí, úspěchů a splnění všech přání. 

� Zdeněk�Kubala,�starosta jubilea

V�měsíci�prosinci�oslaví�
svá�životní�jubilea:

Richard Stachel – 88 let
Josef Slípek – 70 let 
Jiří Závodný – 70 let

Bronislav Tesař – 65 let
Petr Rozbroj – 65 let

Lubomír Slípek – 65 let
 

Všem oslavencům přejeme hodně 
štěstí, pohody a pevné zdraví.

Upozornění obecního úřadu
Upozorňujeme majitele automobilů, aby 

v zimním období neparkovali a neodstavovali 
vozidla podél místních komunikací a na veřej-
ných prostranstvích, která nejsou určena k par-
kování z důvodu zimní údržby a odhrnování 
sněhu. 

Během této činnosti může dojít k poškoze-
ní vašich vozidel sněhovou radlicí nebo odlé-
tajícím posypovým materiálem. Uvědomte si, 
že tam, kde ještě projede osobní vozidlo, už 
se nemusí traktor s radlicí protáhnout, a ještě 
hrne nějaké množství sněhu. Neztěžujte již tak 
namáhavou a zodpovědnou práci pracovníkům 
provádějícím zimní údržbu.

Všem vstřícným majitelům automobilů děku-
jeme za pochopení.

krátce z obce 

Kalendáře�2025
Kalendáře na rok 2025 jsou k prodeji 

na obecním úřadě v jeho úředních hodinách 
a v obchodě U Ivánků.

Termíny�svozu
Termíny svozu komunálního odpadu 

v prosinci: pondělí 9. a 23. 12.

Uzavření�sběrného�místa
Upozorňujeme občany, že sběrné mís-

to bioodpadu a velkoobjemového odpadu 
v budově bývalého kravína je od 1. prosince 
uzavřené. V případě nutnosti je možné otevřít 
po dohodě na obecním úřadě nebo p. Mar-
tinem Žídkem. V pravidelném provozu bude 
opět od dubna 2025. 

Mik, Miku, Mik, Miku, Mikuláš, přišel s čer-
tem na koláč… Tuto dětskou říkanku, která je 
aktuální v současném období, celá řada z nás 
zná. A i když ti, kterým ten článeček zejména 
patří – členové lhoteckého klubu seniorů a star-
ší občané Lhotky – mají už k dětským říkankám 
pěkně daleko, přesto, a snad právě proto, se 
v duchu předvánočních tradic sejdou o prvním 
prosincovém čtvrtku 5. 12. již potřetí na přátel-
ském mikulášském posezení.

V letošním jubilejním roce, ve kterém klub 
slavil kulatých třicet let od svého založení, 
byla pro členy, ale i pro ostatní, zejména starší 
Lhoťany nadílka akcí opravdu bohatá. Ať už to 
byly zajímavé besedy, výročka, návštěvy jubi-
lantů, smažení vaječiny, autobusový zájezd, 
ale i sportovní odpoledne s opékáním buřtů, 
vše výbor klubu, často ve spolupráci s obec-
ním úřadem, ale dvakrát i s MAS – Místní 
akční skupinou Frýdlantsko-Beskydy pečlivě 
připravil. A to, že se akce vydařily, se projevu-
je i v přírůstku nových členů, kteří každoročně 
nahrazují členy odcházející bohužel do „klubů 
nebeských“.

Ale vraťme se ještě k připravovanému miku-
lášskému posezení. Uskuteční se od 15 hodin 
opět v sále Obecního domu ve Lhotce. A pro-
gram? Kromě společného pohoštění se „sva-
řáčkem“ bude opět i oblíbená vzájemná výmě-
na sladkých, slaných i jiných dobrot z vlastních 
receptů. Nebude ale chybět ani nadílka. Výmě-

 

Šachový oddíl TJ Sokol Lhotka ve spolupráci s Obci Lhotka 
pořádá 

8. ROČNÍK VÁNOČNÍHO 
ŠACHOVÉHO TURNAJE  

Turnaj se uskuteční ve Lhotce v sále Obecního domu č.p.89 
(vchod vlevo přes bývalé pohostinství OBECNÍK) 

v pátek 27. prosince 2024 
Jedná se o otevřený šachový turnaj jednotlivců ve 
skupinách pro děti a mládež, neregistrované i registrované. 

Hrát se bude podle počtu účastníků. 

Začátek turnaje: ve 13.00 hodin 

Prezence: od 12.30 – 12.45 hodin   

Startovné: 80,- Kč u prezence (děti a mládež do 15-ti let 
zdarma)  

  

Registrace: do 20.12.2024   Roman Vlášek – tel.: 734 796 259 
              Milan Genšerovský – tel.: 604 203 726 

nebo emailem: vlasek@aftermining.cz, genserovsky.m@outlook.com 

Občerstvení bude zajištěno 

Pozn.: Kdo má možnost, šachy a hodiny vítány 

Za všechny pořadatele zve TJ Sokol Lhotka, Obec Lhotka    

 

 

nou za s sebou donesené mikulášské dáreč-
ky si pak všichni mohou v tombole vylosovat 
jiné. A bude se i vzpomínat při malé výstavce 
starších i novějších kronik, ale i zápisů jednání 
z třicetileté činnosti klubu.

A protože Lhotka je obcí, kde se vždy zpí-
valo a zpívá, je připravena i harmonika s har-
monikářem… Setkání se uskutečňuje v před-
večer svátku Mikuláše, takže se nevylučuje ani 

návštěva některé z mikulášských trojic, které 
budou zrovna Lhotkou procházet.

Mikulášské posezení je poslední vlastní 
letošní akcí seniorů, ale výbor Klubu může 
všechny ujistit, že už dávno před tím, než zača-
ly lhotecké hospodyňky péct vánoční cukroví, 
„peče“ další zajímavé akce pro členy i nečleny 
Klubu seniorů Lhotky v roce novém.

  P.�Pasek

Mik, Miku, Mik, Miku, Mikuláš…

V termínu od 12. do 22. listopadu jsme se 
věnovali tématu počasí a nemohli jsme jej 
lépe naplánovat. V těchto dnech totiž děti 
zažily snad vše – jasno a slunečno, zataže-
no, déšť, vítr, mlhy a nakonec také sněžení 
a mráz. Zaměřili jsme se na rozvoj jemné mo-

toriky, popis přírodních jevů a změn počasí 
a také na kooperaci dětí a práci ve skupin-
kách. Vše jsme zakončili bobováním na škol-
ní zahradě! A už se připravujeme na příchod 
Mikuláše.

� Za�kol.�MŠ�Lhotka�Radana�Buďo

„Zprávy o počasí“ v naší školce!

Sladké povídání s paní Marcelou Krčálovou 
z Trutnova, o výrobě i blahodárných účincích 
na náš organismus, jsme si přišli poslechnout 
v úterý 19. listopadu ve Lhotce v sále Obecní-
ho domu. V průběhu večera jsme ochutnali 10 
druhů poctivých českých čokolád Jordis. 

Dozvěděli jsme se, že čokoláda provází lid-
stvo více než 3000 let. První kakaové boby přišly 
z Ekvádoru a je považována za superpotravinu. 
Viděli jsme, jak se vyrábí, co určuje kvalitu a co 

se musí udělat, než se k nám dostane tabulka 
čokolády. Po skončení povídáni jsme si výrobky 
i zakoupili. Nabídka byla veliká. Čokoláda hořká, 
mléčná, bílá, s kávou, se sušenými malinami, 
s kokosem, zázvorem, pepřem, mátou a spous-
tu dalších příchutí. Celý večer byl velmi poučný, 
zábavný a chutný. Věřím, že si každý odnášel 
na jazyku příjemnou chuť čokolády. 

„Poctivá čokoláda – lék na duši.“ 
 Bohdana�Stonavská

Život s vášní a čokoládou
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Bohoslužby o vánočních svátcích
Kostel sv. Václava v Bašce:

24. 12. – úterý – Štědrý den – v 15 hodin 
Půlnoční mše

ve 22 hodin – kostel sv. Martina ve Skalici
25. 12. – středa – Boží hod – v 10 hodin

26. 12. – čtvrtek – sv. Štěpána – v 10 hodin
31. 12. – úterý – Silvestr – v 14 hodin

1. 1. 2025 – středa – Nový rok – v 10 hodin
Kaple Narození Panny Marie v Hodoňovicích:
24. 12. – úterý – Štědrý den – v 20.30 hodin
25. 12. – středa – Boží hod – v 10.30 hodin

26. 12. – čtvrtek – sv. Štěpána – v 10.30 hodin
1. 1. 2025 – středa – Nový rok – v 10.30 hodin

Provoz sběrného dvora 
obce Baška v prosinci

Sběrný dvůr v Kunčičkách u Bašky bude 
naposledy v letošním roce otevřen v�pon-
dělí�23.�12.�2024�od�8�do�12�hodin. Ná-
sledně bude otevřen v novém roce ve čtvr-
tek�2.�1.�2025�dle�provozního�řádu�–� tj.�
od�7�do�13�hodin.

� Josef�Žák,�odbor�služeb

Setkání jubilantů – našich seniorů – proběhlo 18. října v Seniorklubu v Kunčičkách. „Čerstvé kulatiny“ od sedmdesátky 
po devadesátku spolu oslavilo 21 seniorů, při dobrém obědě, kávičce, vínku, medovině zavzpomínali, 

představili se ostatním, pověděli o sobě něco. Samozřejmě si přiťukli na další léta ve zdraví a optimismu. Gratulujeme! 

Výbor Seniorklubu 
Baška informuje:

11. prosince se sejdeme na Vánočním pose-
zení v Hostinci U Čendy v 15 hodin.
27. prosince proběhne tradiční výšlap na Ma-
ralák.
Těšíme�se�na�setkání�s�vámi�všemi�v�hoj-
ném�počtu.
Předsedkyně�Seniorklubu�Baška�Marie�K.

D�O�V�O�L�E�N�Á
V�pondělí�dne�23.�prosince�2024�
provoz�ordinace�všeobecné�

praktické�lékařky�
MUDr.�Věry�Žídkové,�Ph.D.�

omezen�pouze�pro�akutní�stavy.
Ve�dnech�27.�–�31.�prosince�2024�

N�E�O�R�D�I�N�U�J�E
Zástup�–�akutní�stavy:�

MUDr.�Martina�Thaiszová,�
Pržno�201,�tel.�558�677�653.
Děkujeme�za�pochopení

Lašský král Zdeňa Viluš I. 
              zve všecky ludi, Lachy aji Lašky na  

 
 
 

 
 

 
 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          
 
 
 
  
 
 

- sraz učastnikuv z Hodoňovic, Metylovic,Frydlanta aj. ďur na Čupku v prave poledne 31. 12. 2024 
- lašský král Zdeňa Viluš I. předněse novoročni poselstvi všeckym Lachum světa 
- cesta spatky na zakladnu do Hostinca U Čendy individualna - každy podle svojich sil 
- tu pojime polivky, možeme se zazpivať 
                                                                      Dobra nalada a pěsničky do kroku su vitane, 

                                                           tuž přiďte, ať se eště v tym starym roku shledame!                                           
 
                                                                                                                                     

 

Obec Baška Vás zve na tradiční „tříkrálový“ 

TURNAJ VE STOLNÍM TENISE 
(pouze neregistrovaní hráči, kategorie dospělí a děti) 

 

o pohár starosty obce 
 

v pátek 10. 1. 2025  
od 17.00 hodin 

 

 

V HOSTINCI U ČENDY 

 

 

 

 

 

________________________________ 
Startovné: 200 Kč, studenti 100 Kč (v ceně klobása a nápoj) 

Přihlášky: do 5. 1. 2025 na email: martinogoralek@seznam.cz 
(jméno, příjmení, datum narození, studenti kopii průkazu o studiu) 

Farnost Skalice
a Lašský smíšený pěvecký sbor baška

Vás zvou na

Čtvrtek 26. 12. 2024
v 17:00 hodin

Kostel Sv. Martina ve Skalici

J. J. Ryba: Česká mše vánoční
”hej mistře“

Účinkuje: 
LAŠSKÝ SMÍŠENÝ PĚVECKÝ SBOR BAŠKA

A KOMORNÍ ORCHESTR
Dirigent:

Janina Ptaková
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Dětská skupina Školička vám všem srdečně 
přeje šťastný a veselý nový rok! Ať je tento rok 
plný radosti, zdraví, úspěchů a spousty krás-
ných chvil strávených s rodinou a přáteli. Rádi 
bychom vás informovali, že naše dětská skupi-
na má stále volná místa pro děti! Pokud hledáte 
bezpečné, přátelské a podpůrné prostředí pro 
vaše dítě, kde se bude moci rozvíjet a učit no-
vým dovednostem, jsme tu pro vás. 

Dětská skupina Školička nabízí:
• Péči o děti ve věku od 1–4 let
• Výchovné a zábavné aktivity
• Přátelský a odborný tým pečujících osob
Pokud máte zájem o více informací nebo 

chcete své dítě přihlásit, neváhejte nás kontak-
tovat na tel.: 770 181 632.

Těšíme�se�na�vaši�návštěvu!
Přejeme� všem� hodně� štěstí� a� pohody�

v�roce�2025!� S�láskou�a�úsměvem�
� Dětská�skupina�Školička

Naše Dětská skupina Školička 

Velkého úspěchu dosáhla bašťanská ho-
lubářka Iveta Carbolová, když její holubička 
v rámci severní Moravy získala 1. cenu v kon-
kurenci 643 holubů! Na 2. a 3. místě se umís-
tili holubi Slavomíra Hašša – taktéž člena MS 
Baška.

Celkově nejlepším z holubářů MS Baška 
byl Slavomír Haššo, druhý pak Vladimír Žídek 
a třetí místo obsadil Petr Carbol. Všem k jejich 
úspěchům srdečně blahopřejeme.

� Za�MS�holubáře�Baška�Petr�Carbol

� Foto:�Archiv�holubářů�MS�Baška

Holubáři z Bašky ukončili 
sezónu závodem z Bošova

Obec Kobylá nad Vidnavkou se 376 obyva-
teli se nachází v okrese Jeseník v Olomouc-
kém kraji. Malebná, klidná ves, ovšem jen 
do zářijových povodní, kdy ji zasáhla ničivá zá-
plava, která pro ni byla katastrofální. Rozdělila 
obec na dvě poloviny, spláchla cestu na spod-
ním konci obce. Dvě rodiny tady přišly o své 
stavení, bylo zaplaveno 80 % domů v celé obci. 
Ano, takových obcí bylo v okrese Jeseník více.

Když se zpěváci Lašského smíšeného pě-
veckého sboru Baška rozhodli výtěžek z dob-
rovolného vstupného Závěrečného koncertu 
MFPS Baška 2024 darovat lidem do těchto 
povodní postižené oblasti, rozhodli se radní 
a někteří zastupitelé naší obce, že přidají kromě 
prostředků obce další peníze a obci Kobylá nad 
Vidnavkou zaslali finanční dar v celkové hodno-
tě 121 000 Kč jako projev solidarity a podpory.

Starostka obce Kobylá nad Vidnavkou Miro-
slava Rybáriková zaslala s vděčností a úctou 
obci Baška poděkování: „Jménem obce Kobylá 

nad Vidnavkou bych Vám chtěla upřímně po-
děkovat za Váš velkorysý finanční dar, který 
jste věnovali na pomoc naší obci v době, kdy 
nás zasáhla ničivá povodeň. Vaše podpora 
pro nás znamená obrovskou pomoc v těchto 
těžkých chvílích. Vaše štědrost nám umožní 
urychlit obnovu zasažené infrastruktury a po-
moci našim občanům, kteří byli touto přírodní 
katastrofou nejvíce postiženi, což je pro nás 
v této situaci naprosto klíčové. Ráda bych Vám 
znovu poděkovala za Vaši solidaritu a ochotu 
pomoci. Vaše podpora nám dodává sílu zvlád-
nout následky této tragédie a vrátit naši obec 
k běžnému životu.“

Co popřát kobylským obyvatelům? Držíme 
vám všem palce k vašemu úsilí o obnovení 
„normálního“ života v obci. Přejeme všem, aby 
se vaše domácnosti staly opět útulnými, aby se 
staly místem, kde mohou všichni prožít klidné 
a spokojené dny ve zdraví a spokojenosti.

� Obec�Baška

Dobrá věc se podařila

Zimní údržbu místních komunikací, účelo-
vých komunikací a chodníků v naší obci budou 
od 1. 11. 2024 do 31. 3. 2025 zabezpečovat 
pracovníci odboru služeb obce Baška a tři 
smluvní firmy následovně:

• k. ú. Baška – obecní služby, Adam Pavlas 
– REAMO, Richard Naisar, D. Přibyla

• k. ú. Kunčičky u Bašky – Adam Pavlas – 
REAMO

• k. ú. Hodoňovice – Richard Naisar
• Malá Baška + místní část Hodoňovice 

za lávkou – Daniel Přibyla
Odstraňování sněhové pokrývky bude 

prováděno plužením dle plánu zimní údržby 
schváleného Radou obce Baška pro období 
2024/2025.

Schůdnost chodníků bude zabezpečována 
mechanizací obecních služeb (plužením a po-
sypem inertním materiálem) a ručním odmete-
ním a oškrabáním zmrazků ze schůdků, mostů 
a lávek.

Sjízdnost obecních komunikací bude v pří-
padě nutnosti zajišťovat Odbor služeb při OÚ 
Baška a D. Přibyla posypem.

Upozorňujeme� občany,� že� v� průběhu�
zimních�měsíců�je�zakázáno:�

• odstavovat vozidla na okrajích úzkých ko-
munikací bez ohledu na spád sněhu. Vezměte 
prosím na vědomí, že traktor s pluhem má šíř-
ku cca 3 m a není schopen se proplétat mezi 
automobily stojícími po obou stranách cesty. 
Takové úseky pak zůstanou neodklizeny. 
Upozorňujte tedy ve svém zájmu sousedy ne-
vhodně parkující a bránicí tím průjezdu traktoru 
s pluhem.

• odklízení sněhu do Hodoňovického náho-
nu, potoka Porubený a ostatních vodních toků. 
Takto odklizený sníh se v náhonu nahromadí 
v kritických místech a dochází pak k vyletí vody 
z koryta náhonu a zaplavování v lepším přípa-
dě zahrad, v horším případě pak sklepů, garáží 
a obydlí občanů.

S případnými podněty a připomínkami k zim-
ní údržbě se obracejte na místostarostu obce 
J. Richtra, tel. 724 416 840 nebo zástupce 
vedoucího odboru služeb Josefa Žáka, tel. 
731 115 982, email: j.zak@baska.cz. 

 Josef�Žák,�odbor�služeb

Zimní údržba komunikací v obci Baška

okénko do historie

Přesné záznamy o tom, kdy, jak a kým 
byla obec Baška založena, není známo. Patří 
mezi nejstarší obce na „Frýdecku“ a poprvé je 
jmenována roku 1434, kdy synové těšínského 
knížete Bolka I. (Boleslav), Václav, Přemek 
a Vladislav zastavili město Frýdek a vsi Baš-
ku, Bruzovice, Staré Město, Lhotu a Místek 
za 500 kop slezských stříbrných Arnoštovi 
z Tworkova. Podle zástavní listiny lze usoudit, 
když v roce 1434 obec Baška již existovala, že 
její založení muselo být o několik desítek let 
dříve – jinak by nemohla být zastavena, kdyby 
v ní nebyli obyvatelé.

Další záznam o Bašce nalézáme v listině 
z roku 1573, podle níž těšínský 
kníže Václav (1545–1579) prodal 
frýdecké panství (město Frýdek 
i s příslušnými obcemi, mezi ni-
miž je jmenována také Baška) 
za 36 000 slezských zlatých bratřím 
Matyášovi a Jiřímu z Lohova. Ten 
nechal sepsat první urbář panství 
frýdeckého (1580), v němž jsou přesně uváděny 
záznamy o osídlení, platových a robotních po-
vinnostech obce Baška, která v uvedeném roce 
čítala celkem 14 usedlých sedláků. Jiří z Lohova 
pak prodal celé panství olomouckému biskupo-
vi Stanislavu Pavlovskému. Ale už v roce 1584 
koupil panství frýdecké Bartoloměj Bruntálský 
z Vrbna. Z té doby se dochovala listina z roku 
1587, podle níž odprodal Bartoloměj Bruntálský 
„robotným lidem Bassky-poddanym swym“ část 
pozemků při obci Janovské, Prženské a Ho-
doňovické. Vdova po Bartoloměji Bruntálském 
(Ϯ1606) zanechala panství (zámek a město 
Frýdek s příslušnými obcemi – i s Baškou) svým 
synům. V gruntovních záznamech o obci Baška 
se píše: v Bašce je 11 sedláků, 3 zahradníci, 6 
chalupníků. 

V roce 1700 obcím byly přidělovány znaky 
do obecních pečetítek, tak si obec Baška poří-
dila mosazné pečetítko, které obsahovalo stojící 

ovečku a nápis „Pecet didiny Basska – 1700“. 
A připomeňme také název naší obce – Baška, 
což znamená ve starovalašském nářečí – ovce. 
Valaši do těchto míst přišli nebo byli uvedeni, 
když hledali vhodná místa pro salašnictví.

A kdo stál v čele osídlené obce? Do této 
funkce byl dosazen vrchností fojt – ten obec 
vedl na ruku nadřízeným. Svobodný fojt byl 
zproštěn roboty, musel dohlížet na sedláky, 
zda odrobili za týden příslušný počet hodin 
– většinou s koňmi. Pokud tomu tak nebylo, 
nahlásil je fojt na zámku ve Frýdku, pak přišli 
drábi a provinilci nasekali tolik ran na lavici, 
kolik vrchnost nařídila. Fojt byl povinen také 

vybírat po dědině platy od sedlá-
ků a odvádět je na zámek. Taky 
jim byla udělena povinnost dbát 
na to, aby se v obci čepovalo jen 
pivo a kořalka z frýdeckého pan-
ství. K fojtství v Bašce též přinále-
žel mlýn, pila a fojtská hospoda. 
Fojtem v 16. století byl Vavřík, 

po něm Hafek a pak Šimon. V r. 1611 kupují 
bašťanské fojtství za 510 zlatých dva bratři, 
Adam a Jiřík. Z historických záznamů je pa-
trné, že se fojti střídají po desetiletích. V roce 
1817 byla Baška bez fojta, a tak vrchnost 
našla nějakého Nálepu Františka z Janovic. 
V roce 1819 kupuje fojtství Jakub Pavelek 
z Morávky, a tím začíná v Bašce hospodařit 
rod Pavelků. Josef Pavelek je posledním foj-
tem, v roce 1848, kdy byla zrušena robota, 
fojtství zaniká, a tím i povinnosti vůči vrchnosti. 
V obci jsou stanoveni burmistři, pak od voleb-
ního práva – starostové – představení obce.

Tu nejstarší historii jsme nastínili, pokud máte 
zájem přečíst si více o obci Baška v brožuře 
Baška, Kunčičky u Bašky, Hodoňovice z roku 
1998, od autorů Františka Vaníčka a Zdeňka 
Kavky – je k zapůjčení v Knihovně Baška.

� Z�uvedené�brožury�vypsala�
� Dajana�Zápalková

Víte, že letos uplynulo 590 let od první zmínky o Bašce?

Uzavření obecního 
úřadu o svátcích
Vážení spoluobčané, oznamujeme vám 

tímto, že ve dnech 23. 12. – 31. 12. 2024
bude Obecní úřad Baška uzavřen z dů-

vodu čerpání dovolené.
Prvním úředním dnem pro veřejnost 

v novém roce bude pondělí 6. ledna 2025.
 Děkujeme za pochopení. 
� Tomáš�Břežek,�
� starosta�obce�Baška



– 6 –Prosinec 2024 Pržno

jubilea

Prosinec je měsícem narozeninových 
oslav našich jubilantů:

paní�Miroslava�Smýkalová�–�95�let,
paní�Marie�Janečková�–�83�let,

pan�Petr�Fajkus�–�75�let,
pan�Roman�Filip�–�60�let.

Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 
dalších krásných let plných štěstí, zdraví 
a samozřejmě i životní pohody a elánu.

OÚ Pržno

Milí�spoluobčané,
právě�nám�začalo�jedno�z�nejkrásnějších�období�roku�–�advent.�

Zkusme�zapomenout�na�stres,�nesváry�a�nervozitu�a�pojďme�si�
užít�kouzelný�předvánoční�čas�pospolu.

Přejeme�vám,�abyste�si� letošní�vánoční�svátky�prožili�v�klidu�
a�harmonii,�ideálně�v�rodinném�kruhu�či�s�přáteli.�Také�vám�pře-
jeme�veselý�Silvestr.�Pořádně�příchod�Nového�roku�2025�oslavte.�

� Jarmila�Gnidová,�místostarostka�
� a�Petr�Blokša,�starosta

Parkování, či lépe odstavování vozidel 
na komunikacích i podél nich, je v některých 
částech obce zcela běžné. A to je špatně! Nej-
více se hřeší v obou lokalitách pod ústavem, 
v nové i staré zástavbě. Přestože má každý 
vlastník objektu rodinného domu či objektu 
k rekreaci vlastní prostory a plochy k parkování, 
tak mnozí vesele postávají na komunikacích. 
Takovýto přístup omezuje ostatní účastníky 
silničního provozu, ale i poskytovatele služeb 
či vozidla IZS. 

Každý rok apelujeme, aby majitelé nene-
chávali vozidla na komunikacích a stále to 
někteří neberou vážně. Co tedy asi může na-
stat? V lepším případě nebudou vyvezeny jen 
odpadky při svozu. V horším případě nebude 
v daném místě provedena zimní údržba. A zřej-
mě poslední možnost, která zbývá, bude využít 
služeb některé z okolních městských či obec-

Vánoční bohoslužby
Kostel�Neposkvrněného�početí�

Panny�Marie�v�Pržně�
zve�na�svátečné�bohoslužby:

25. prosince na Boží hod vánoční 
– 10.45 hodin

26. prosince na sv. Štěpána 
– 10.45 hodin

29. prosince sv. Svaté rodiny 
– 10.45 hodin

1. ledna 2025 na Nový rok 
– 10.45 hodin

Prženští senioři ani na podzim nezahálejí. 
Na listopadovou členskou schůzi jsme si po-
zvali pana doktora Petra Thaise. Povídal nám 
o zákeřných nemocech a zdůraznil jejich pre-
venci. Povídání bylo velmi poučné. Závěr se-
tkání patřil diskusi a našim dotazům.

Na svátek svatého Martina tedy 11. listo-
padu, pozvali představitelé obce pan starosta 
s paní místostarostkou všechny naše členy 
na tradiční svatomartinskou večeři. Stejně jako 
loni jsme byli ve frýdlantské restauraci Park. 
Pohoštěni jsme byli tradiční husou se zelím 
a knedlíkem. Užili jsme si nejen dobré jídlo, 
ale také zábavu. Pro méně mobilní členy byl 
zajištěn odvoz, ostatní z nás jeli zpět vlakem. 
Děkujeme vedení obce za zajištění pohoštění 
i odvozu, velmi si toho ceníme.

Listopadové setkávání členů jsme ukonči-
li návštěvou frenštátských svatomartinských 
trhů, které se konaly na náměstí ve Frenštátě 
pod Radhoštěm. Za doprovodu živé cimbálové 
muziky jsme obdivovali zboží ve stáncích a uží-
vali si sváteční atmosféru. Společné setkání 
jsme ukončili v naší místní oblíbené cukrárně.

Letošní listopad ve znamení svatého Mar-
tina se nám vydařil a všichni jsme si ho moc 

užili. Na závěr bych ráda jménem všech členů 
senior klubu v Pržně popřála našim spoluobča-
nům, dětem i všem představitelům vedení obce 
krásné a klidné Vánoce a v novém roce 2025 
hodně zdraví a sil, ať se nám všem dobře daří. 
Za klub seniorů Marie Radová

Ondráši z Janovic a muzika Zbujnik

Vás srdečně zvou na

Vstupné zdarma

Vínečko popijeme, cosi málo pojíme,
koledy pozpíváme, se susedem povykládáme,
na svátky těšiť se buďeme.......

Vánoční koledování
ve středu 18. 12. 2024

v sále OC Pržno od 18 hodin

Zimní údržba v ohrožení!

ních policií, která už dokáže přestupky vyřešit 
a nápravu zjedná. 

Pravda bude to něco stát obec, ale i všech-
ny, kteří nerespektují § 25, odst. 3) zákona č. 
361/2000 Sb., o silničním provozu, který říká: 

„Při stání musí zůstat volný alespoň jeden 
jízdní pruh široký nejméně 3 m pro každý směr 
jízdy; při zastavení musí zůstat volný alespoň 
jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro oba 
směry jízdy.“

Mladí hasiči v září nezaháleli a zúčastnili se 
čtyř závodů. Tři z nich byly ligové, konaly se 
na Lučině, v Nýdku a v Brušperku, a jedna neligo-
vá, která proběhla v Kunčicích pod Ondřejníkem. 
Na Lučině mladší žáci obsadili 39. místo, dorost 
5. místo. V Nýdku mladší žáci skončili na 17. mís-
tě a dorost na 4. místě. V Brušperku to bylo ještě 
lepší, mladší žáci opět získali 17. místo a dorost 
dokonce vybojoval skvělé 3. místo. V Kunčicích 
pod Ondřejníkem se mladší žáci umístili na 19. 
místě a dorost opět skončil na 5. místě.

Na konci září jsme opět měli víkendové 
soustředění na Bílé. Tam si mladí hasiči zdoko-
nalovali fyzičku tréninkem v tělocvičně a zdolá-
vání vrcholků. Také jsme opakovali teorii a pří-
pravu na všestranné závody. 

V říjnu jsme se zúčastnili závodu požárnic-
ké všestrannosti, kde se náš dorost umístil 
na krásném 3. místě, tím jsme zároveň ukon-

Mladí hasiči zažili pestrý podzim 

čili venkovní sezónu. 
Z areálu hasičárny se děti přemístily do tě-

locvičny, kde se začaly věnovat přípravě 
na další sezónu a halové závody, které probí-

hají v zimním období.
Děkujeme všem členům týmu za jejich sna-

hu a odhodlání a těšíme se na další úspěchy! 
� Hasiči�Pržno

Nové zastávky u Občanského centra už plní 
svou funkci. Projekt Renovace autobusových 
zastávek na parcelách č. 599/1 a 463/1 v obci 
Pržno byl zrealizován za přispění prostředků 
z rozpočtu Moravskoslezského kraje. Obec ob-
držela investiční dotaci ve výši 400 tisíc korun. 
Celkové náklady činily 849 081 korun.

Zastávky vybudovala společnost EGOE life. 
Postupně budou zastávky doplněny odpadko-
vými koši a také plakátovacími plochami. V bu-
doucnu by v jedné měla být osazena i elektro-
nická tabule s jízdními řády. V jarních měsících 
proběhne v okolí zastávek údržba zeleně a do-
plnění květin. 

Dokončeny byly i další dva projekty podpo-
řené Moravskoslezským krajem. Jde o projekt 
nazvaný Měřit znamená šetřit. Obec na něj 
získala neinvestiční dotaci ve výši 100 tisíc 
korun, což bylo 69,95 % z celkových skutečně 

vynaložených uznatelných nákladů. Celkové 
náklady činily 143 688 korun. Z této podpory 
obec pořídila senzory a měřidla pro dálkové 
odečty energií, plynu a vody, což je jedním ze 
základních kroků energetického managementu 
a cesta k budoucím úsporám.

Dalším projektem byla Statika obecních bu-
dov v Pržně. I ten byl zrealizován za přispění 
prostředků z rozpočtu Moravskoslezského kra-
je. Obec obdržela neinvestiční dotaci ve výši 
150 tisíc korun, což bylo 84,75 % z celkových 
skutečně vynaložených uznatelných nákladů 
na realizaci projektu. Celkové náklady činily 
197 230 korun. Tato dotace posloužila k poří-
zení statických posudků střech všech obecních 
budov. Posudky jsou nezbytným podkladem 
pro plánované realizace fotovoltaických elek-
tráren na všech obecních budovách, kde to 
bude dávat smysl.

Zastávky slouží cestujícím 

Senioři si užili svatomartinskou husu

Zastupitelstvo obce Pržno se sejde naposle-
dy v tomto roce ve středu 11. prosince a hlavním 
bodem bude zejména schválení rozpočtu na rok 
2025. I přes skutečnost, že dochází k poklesu 
daňových příjmů obce, plánuje vedení Pržna 
řadu investic. Při plánování se může opřít ze-
jména o vynikající finanční zdraví, které spočívá 
v nízké zadluženosti a v nemalých rezervách. 
Počítáme s investicemi ve výši bezmála 36 
milionů korun, což je necelých 60 % rozpočtu. 
Samozřejmě, výdaje jsou plánovány s přesa-
hem do roku 2026, neboť vše nelze zrealizovat 
během jednoho roku. Jde tedy o rekordní čísla, 
za kterými jsou významné investice.

Tou nejzásadnější bude rekonstrukce pro-

dejny a pošty spolu s přístavbou technického 
zázemí obce. Počítáno je s dokončením auto-
busové zastávky a terminálu u vlakového ná-
draží. Dokončena bude prováděcí dokumenta-
ce na kanalizaci a rádi bychom připravili další 
projekty na rekonstrukci střechy školy či reali-
zaci lesoparku. Plánujeme i obnovou propust-
ku u Ingstavu a výstavbu obecního sběrného 
dvorku. Snažit se budeme i o další realizace 
fotovoltaických elektráren. Rozpočet počítá 
rovněž s údržbou koryt potoků a do jisté míry 
i s realizací určitých protipovodňových opatře-
ní. O průběhu všech záměrů budeme veřejnost 
v novém roce pravidelně informovat. 

� Petr�Blokša,�starosta

Zastupitelé budou řešit rozpočet

I přes skutečnost, že zastupitelstvo očekává 
na konci roku ztrátu v odpadovém hospodářství 
okolo půl milionu korun, rozhodlo se zatím ne-
zvyšovat ceny odpadů pro rok 2025. 

Ztráty způsobuje zejména likvidace zelené-
ho odpadu BRKO. I pro příští období platí, že 
chcete-li platit za odpady mnohem méně, tak 
se přihlaste k měsíčnímu svozu SKO. Program 
nabízí svoz 1x za 4 týdny plus tři svozy navíc. 
Ceny úsporného programu činí 500 korun 
za osobu na rok. U 14denního svozu poplatek 
činí 1 080 korun za osobu na rok. Připomíná-

me, že legislativa umožňuje zvýšit poplatek až 
na 1 200 korun.

Chataři a majitelé nemovitostí na území 
obce, ve které není přihlášena žádná fyzická 
osoba, budou za objekt hradit 1 080 korun 
a svoz bude uskutečňován jednou za čtyři týd-
ny. Pro všechny dosavadní účastníky Úspor-
ného programu platí, že už nemusí opětovně 
vyplňovat registrační formulář, ale automaticky 
budou opětovně zařazeni do programu. Jedi-
nou podmínkou bude, že musí odpady uhradit 
nejpozději do 20. ledna 2025! Odpady mohou 
být uhrazeny bankovním převodem, případně 
v hotovosti nebo kartou na OÚ Pržno. V přípa-
dě platby převodem je potřeba jako variabilní 
symbol uvést číslo popisné RD a do zprávy pro 
příjemce uvést jméno. V případě platby převo-
dem může obec plátci programu na vyžádání 
doručit nálepku domů, případně rovnou nalepit, 
pokud bude nádoba zpřístupněna. 

� Petr�Blokša,�starosta

Svoz SKO 1 x za 4 týdny 
+ 3 navíc 

2025

8.1., 5.2., 5.3, 2.4., 
30.4., 14.5., 11.6., 9.7.,
6.8., 3.9., 1.10., 29.10., 

12.11., 10.12., 24.12.

Děkujeme, že se podílíte na snižování produkce odpadů.

Ceny za svoz odpadů obec zatím nenavýší 

Podzim je tady, chladných dnů je stále více, 
výletování už není tolik jako v létě, ale nám to 
nevadí. Společně s prvňáky ze školy jsme vy-
razili autobusem na plánovanou exkurzi do ha-
sičské stanice v Místku.

Projektové dopoledne bylo velmi pěkně při-
praveno. Hned po příjezdu nás přivítali profesi-
onální hasiči v uniformách, seznámili nás s pro-
gramem a vysvětlili pravidla chování. Při jízdě 
v autobuse nás minula tři houkající hasičská 
auta, která spěchala k požáru. „Ach jo, to určitě 
nic neuvidíme,“ řekly si některé děti. Opak byl 
pravdou! Zajímavostí bylo plno. Děti si nejdříve 
prohlédly celý areál a nahlédly do velikého ha-
sičského auta. Jeho kola byla stejně veliká jako 
výška předškoláka. 

Překvapením pro děti byl záchranářský člun, 
speciální chemický oblek a různé části výbavy, 
které jsme si mohli prohlédnout a vyzkoušet. 
Profesionální hasiči zodpověděli dětem spous-
tu všetečných otázek týkajících se stravování, 

Projektové dopoledne v hasičské zbrojnici
samotných služeb nebo ojedinělých zásahů. 
V hasičské jídelně jsme posvačili, prostudova-
li hasičský jídelníček a chystali se k odchodu. 
Když jsme procházeli vrátnicí, ozvalo se venku 
zvláštní houkání. To se právě ze zásahu vra-
cely hasičské jednotky. Hasiči dětem zamávali, 

zablikali a zahoukali.
Chtěli bychom touto cestou poděkovat ma-

mince p. Aničce Winklerové, která nám tuto 
exkurzi zajistila. Všechny děti ze školy i školky 
si odnášely spoustu nových zážitků. 

� M.�Šebestová,�učitelka�MŠ

Tradiční jarmark zahájil advent

Poslední listopadovou sobotu se Pržno obléklo do vánočního. 
Tradiční Adventní jarmark byl plný písniček, zábavy, smíchu a dobré nálady. 
Dorazil čert s Mikulášem, rozsvítil se vánoční strom a všichni se skvěle bavili.
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slovo starostky
Milí spoluobčané,
rozsvítili jsme vánoční strom a společně zahájili 

advent. Dobu, kdy se připravujeme na vánoční svát-
ky. Dobu, kterou můžeme prožívat rozdílně. Třeba 
zběsilým nakupováním, stresováním, uklízením, bláz-
něním. Anebo taky úplně jinak. Chci vám proto všem 
popřát, abyste si letošní advent užili v pohodě, klidu 

a míru. Abyste si našli čas na pěkné zážitky, na koncerty, na výlety, a hlav-
ně na příjemné chvíle strávené s rodinou.

 Také vám chci všem popřát krásné a požehnané Vánoce. 
 Pavlína�Stankayová,�starostka�Ostravice

Mgr. Pavlína Stankayová
starostka obce Ostravice Jiří Pavlán

místostarosta obce Ostravice
Ing. Miroslav Mališ

místostarosta obce Ostravice

Krásné Vánoce 
     a splnění všech přání v novém roce

                Vám přejí

P O U R  F É L I C I T E R
2025

krátce z obce 

Přijďte�si�pro�kalendář
Obec Ostravice připravila pro své obyvatele 
stolní kalendář. „Zůstali jsme věrni oblíbené-
mu formátu praktického kalendáře s trhacími 
fotografiemi, ale letos jsme se posunuli tema-
ticky i geograficky a vypravíme se spolu s fo-
tografiemi pana Jana Pytle křížem krážem 
Beskydami – od Ondřejníku přes Javorový až 
po Lysou horu,“ upřesnila starostka Pavlína 
Stankayová.
Kalendář si mohou lidé vyzvednout v knihov-
ně od pondělí 16. prosince do pátku 20. pro-
since a také v sobotu 21. prosince v knihovně.

Obec�podporuje�nadané�děti
Rodiče dětí, které navštěvují Základní umě-
leckou školu Leoše Janáčka ve Frýdlantě 
nad Ostravicí, mohou získat finanční dar. 
Schválila jej Rada obce Ostravice pro školní 
rok 2024/2025 a týká se žáků do 16 let s tr-
valým pobytem v naší obci. Výše finančního 
daru na žáka a obor činí 600 korun. Částku 
mohou rodiče získat do 31. prosince 2024 
na základě podané žádosti.

Pozvánka�na�zastupitelstvo
Pravidelné zasedání zastupitelů obce Os-
travice se bude konat v pondělí 9. prosince 
v 17.30 hodin v sále hotelu Freud. Hlav-
ním tématem bude tradičně rozpočet obce, 
na příští rok 2025. Jednání je veřejné.

Bohoslužby o Vánocích
Sbor�ČCE�Ostravice

8. 12. v 9.30 – bratr Dušan Maršala
15. 12. v 9.30 – bratr farář Jan Krupa + klavírní 
koncert Ladislav Kaczmarczik
22. 12. v 9.30 – bratr farář Štěpán Marosz – 
vysluhována svatá Večeře Páně
24. 12. v 22.00 – bratr Dušan Maršala – půl-
noční vánoční se zpěvem koled
25. 12. v 9.30 – sestra farářka Eliška Geisle-
rová
29. 12. v 9.30 – bratr Tomáš Chasák.

Římskokatolická�farnost�Ostravice
25. 12. v 8.00, Slavnost Narození Páně
26. 12. v 8.00, Svátek sv. Štěpána
27. 12. v 15.00, Svátek sv. Jana, apoštola 
a evangelisty
31. 12. v 16.00, Poděkování a prosba o Boží 
pomoc do nového roku

Vánoce s sebou přinášejí každoročně tradi-
ce, které máme rádi a na které jsme si všichni 
zvykli. Neodmyslitelně k nim patří i Betlémské 
světlo, symbol míru, lásky, naděje a přátelství.

„Stalo se už tradicí, že pro něj pojedou naši 
skauti, a nejinak tomu bude i letos. Děti tuto 
službu ostatním obyvatelům obce vykonávají 
moc rádi a pokaždé se těší, až vyrazí vlakem 
do Frýdlantu, kde světlo přeberou od svých 
skautských kamarádů,“ popsala událost sta-
rostka Pavlína Stankayová.

Letos vyrazí skauti z Brna na svou důležitou 
misi do Vídně v sobotu 14. prosince. Do jiho-
moravské metropole ho přivezou o den pozdě-
ji. 21. prosince pak světýlko naděje rozvezou 
skauti po celé České republice, tedy i na Os-
travici. Lidé si budou moci přijít plamínek za-
žehnout do kostela.

UZAVŘENÍ SBĚRNÉHO DVORA
V DOBĚ VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ
Upozorňujeme�občany�Ostravice,�že 

od�23.�12.�2024�do�1.�1.�2025�dochází�

k�uzavření�sběrného�dvora�na�Ostravici.�

Od�2.�1.�2025�bude�sběrný�dvůr�otevřen�

v�nezměněné�provozní�době.��

Úterý–neděle�13.00–17.00�hodin

Obec�Ostravice

Betlémské světlo prozáří naše domovy

Na podzim jsme v Hnízdě oslavili Dožínko-
vou slavnost, Svatomartinskou slavnost před 
pár týdny, chystáme se na Adventní spirálu 
na první adventní neděli a pak na Slunovrato-
vou slavnost před Vánocemi. Proč pořád něco 
slavíme? Rytmus roku nás všechny provází 
a je kotvou v chaotické době. Je dobré upama-
tovat se na to, co se v přírodě děje, a uvědomit 
si, jaký vliv mají tyto procesy na člověka.

S přicházející zimou je čím dál tím větší tma 
a zima a člověk střeží světýlko lucerny a hýčká 
v sobě teplo vztahů a soucitu k druhým. A tma 

bude přibývat i v adventním čase, kdy se obrá-
tíme dovnitř, k našemu vnitřnímu světlu, a bu-
deme se těšit na příchod Ježíška, který tuto 
temnou dobu prosvítí a zahřeje. Jeho příchod 
si uvědomíme oslavou slunovratu v den, kdy 
začne světla pomalu zase přibývat.

Přejeme i vám všem hezký a klidný adventní 
čas a zveme vás srdečně 12. prosince 2024 
na společné adventní tvoření v Hnízdě, pak 
na náš ples, který se bude konat 8. února 2025. 

 Veronika�Šalamounová,�
� ředitelka�ZŠ�a�LMŠ�Hnízdo

Slavnosti v Hnízdě v rytmu roku

Ostravičtí skauti opět dokázali, že mají srdce na svém místě. Zapojili se do organizace 
potravinové sbírky a pomohli tak dobré věci. I díky nim se v Tescu v Kopřivnici 

podařilo nasbírat na 605 kg potravin a 65 kg drogerie.

Skauti pomáhali v potravinové sbírce

Bezručova chata na Lysé hoře je skoro po-
řád plná turistů. Chodí do ní rádi, přesto mnozí 
netuší, jaký problém ji sužuje. Má totiž velký 
problém s nedostatkem vody. V současné 
době má k dispozici pouze prameniště, které 
dává vodu jen na jaře při tání sněhu nebo dlou-
hotrvajících deštích. Nejedná se tedy o spoleh-
livý zdroj vody.

Chataři musí vodou šetřit a hosté také. Ře-
šením by tak mohl být hloubkový vrt. Vzhledem 
k tomu, že by se nacházel vysoko, jeho cena 
se pohybuje kolem 1,5 milionu korun. Chata 
proto vyhlásila sbírku a obrací se na všechny 
– pojďme společně bojovat se suchem na Lysé 
hoře! Více informací najdou všichni štědří dárci 
na Bezručově chatě.

Lysá potřebuje vodu, pomůžete?

V poslední říjnovou neděli se v evangelic-
kém kostele na Ostravici konala slavnost po-
děkování za úrodu. Během této bohoslužby 
zde zahrála a zazpívala skupina Koščou band 
z Českého Těšína. 

Kapela překvapila netradičním spojením 
trubky, bicích, kláves a elektrické kytary. V kos-
tele tak zazněly známé i méně známé písně 
z filmů a pohádek a další různé skladby od kla-
siky až po jazz. Všichni účastníci akce si krásné 
nedělní dopoledne skvěle užili. Také skupině 
těšínských hudebníků se u nás líbilo a doufáme 
v příští společné setkání na jaře 2025.

V kostele děkovali za úrodu
Úřední hodiny pro veřejnost 

v období Vánoc 2024
V letošním roce budou mít občané poslední 
možnost vyřídit si své záležitosti na obecním 

úřadě a na stavebním úřadě v Ostravici:
v�pondělí�16.�12.�2024�

8:00–11:00,�12:00–17:00�hod.
ve�středu�18.�12.�2024�

8:00–11:00,�12:00–17:00�hod.
Mezi�vánočními�svátky�bude�obecní�úřad�
a�stavební�úřad�pro�veřejnost�uzavřen.
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slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané,
ani se tomu nechce věřit, ale už je tu zase advent, už zase vyhlížíme konec roku. A to je sa-

mozřejmě také příležitost k tomu, abychom se na chvíli zastavili, ohlédli se zpátky a zamysleli 
se, co nám těch uplynulých dvanáct měsíců přineslo.

Troufám si říct, že letošní rok byl pro Malenovice rokem úspěšným. A i když ne všechno šlo 
tak hladce a rychle, jak bychom si přáli, rozhodně je tady dost věcí, které se povedly a které 
stojí za to připomenout.

Osobně mám velkou radost z toho, že se nám po letech příprav podařilo rozběhnout reali-
zaci chodníku od zastávky Božoň až na hranici s Novou Vsí. Už na pořízení projektové přípravy 
nám dotací ze svého rozpočtu přispěl Moravskoslezský kraj. Na samotnou výstavbu se nám 
pak podařilo získat dotaci Státního fondu dopravní infrastruktury, která pokryje 85 % uznatel-
ných nákladů. Stavební práce sice nyní přerušila zima, ale do léta by již vše mělo být hotovo.

U druhého velkého projektu – domovních čistíren – stále čekáme na vyřízení všech formalit, 
abychom mohli soutěžit zhotovitele. Na vyjednané dotaci SFŽP se ale nic nemění a já věřím, 
že v příštím roce již přikročíme k realizaci. 

Z drobnějších investic můžeme připomenout pořízení workoutové sestavy, která rozšířila 
možnosti sportovního vyžití nejen pro mladé – a vznikla díky finanční podpoře Státního země-
dělského intervenčního fondu. Vybavení výjezdové jednotky SDH jsme zase díky dotačnímu 
titulu IROP doplnili čtyřmi novými profesionálními vysílačkami.

Práce na obci v něčem může připomínat ledovec. Z něj je taky vidět jen malý zlomek, jen 
špička. Zbytek je skrytý pod hladinou, nenápadný, nezajímavý, neviditelný. Než totiž vznikne 
nějaká hmatatelná a viditelná věc, je za tím spousta příprav, vyřizování, zařizování a „papíro-
vání“… V tomto ohledu mě těší především to, že jsme letos po pěti letech dokončili Změnu č. 
3 Územního plánu. A že se nám také podařilo dohotovit projektovou dokumentaci k mateřské 
školce – formou přístavby k budově obecního úřadu. (I zde budeme na realizaci pochopitelně 
hledat vhodný dotační titul.) 

Významnou část nákladů z obecního rozpočtu představuje každoročně odpadové hospo-
dářství. Jsem rád, že i v této oblasti se nám v uplynulém roce dařilo. Důkazem je nejen třetí 
místo v krajské soutěži v třídění Keramická popelnice, ale také to, že jsme i pro příští rok mohli 
ponechat výši poplatku za odpady na nezměněné částce 500 korun za osobu.

Rok 2024 přinesl i některé náročné situace. Asi nejtěžší z nich byly zářijové povodně, které 
napáchaly nejen materiální škody, ale na chvíli rozvířily také poměrně ostrou debatu ohledně 
akceschopnosti obce. Naštěstí teď, po necelém čtvrt roce, můžeme, myslím, s klidným svě-
domím říct, že i v této zkoušce jsme obstáli dobře – všechny zásadní škody jsou odstraněny 
a na pokrytí nákladů se nám podařilo získat účelovou dotaci 1 300 000 korun z rozpočtu Mo-
ravskoslezského kraje.

Na řádcích výše píšu hodně o investicích a dotacích. Marná sláva – peníze zkrátka jsou 
důležité. Ale nejsou tím jediným, co je třeba pro dobré fungování obce. Vlastně ani nejsou tím 
hlavním. Jsou jen nástrojem k tomu, aby se v obci dobře žilo lidem. Sebevíc investic, kilometrů 
chodníků a milionů dotací ale nevytvoří samo o sobě pozitivní atmosféru přátelského soused-
ského soužití. Vždy je to především o lidech. Proto mě těší, že můžu na tomto místě poděkovat 
všem, kteří se zapojují do obecního dění a organizace akcí, jako byl (mezi řadou těch tradič-
ních) letos nově třeba Den obce. Všem, kteří svou energii a volný čas jakýmkoli způsobem 
věnují druhým – ať už jsou to hasiči, myslivci, včelaři, rybáři, divadelníci, všichni v Rosničce, 
zaměstnankyně a zaměstnanci úřadu, zastupitelé… A co je neméně důležité, děkuji také všem, 
kteří „jenom přijdou“. „Jenom“ se zúčastní – zájezdu pro seniory, divadelního představení, mi-
kulášského posezení… Teprve tato setkávání totiž tvoří skutečnou obec a z cizích lidí dělají 
dobré sousedy.

Přeji Vám klidný advent, požehnané Vánoce v kruhu blízkých, veselý Silvestr a šťastné vy-
kročení do roku 2025!

P. S. Hned zkraje nového roku, 17. ledna, nás čeká Obecní ples. Rád bych Vás na něj touto 
cestou osobně pozval. Těším se na setkání s Vámi – na plese i ostatních obecních akcích 
po celý rok…

� Pavel�Kuběna,�starosta�obce�Malenovice

informace obecního úřadu

• Tradiční� mikulášská� nadílka pro 
všechny malenovické děti do 10 let se 
koná v sobotu 7. prosince od 16 hodin 
na návsi pod Borovou. Od 17 hodin 
se pak v Obecním domě můžete těšit 
na Sousedské�posezení. Herna pro děti 
bude otevřena do 21 hodin.

• V�pátek�20.�prosince zveme amatér-
ské běžce všech kategorií na další ročník 
VáNOČNÍHO� běhu�Malenovicemi. Start 
je v 16 hodin u Obecního domu a veškeré 
bližší informace najdete na facebookovém 
profilu pořádajícího Canicrossu Beskydy.

• Obecní� ples se koná v pátek� 17.�
ledna� 2025 v Restauraci pod Borovou. 
Předprodej vstupenek v ceně 400 Kč 
(s večeří) bude od 2. 12. probíhat 
na obecním úřadu.

• Obecní� kalendáře na rok 2025 
budou jako každoročně distribuovány 
do schránek v průběhu prosince. V pří-
padě, že se k vám kalendář z nějakého 
důvodu nedostane, můžete si jej vyzved-
nout na obecním úřadě.

Zaměstnanci Obecního úřadu Malenovice 
přejí všem občanům krásné Vánoce 

a šťastný nový rok 2025!

úterý 17. 
Milé děti a dospělí každého věku,

srdečně vás zvu na vánočně laděné dopoledne v Rosničce. 
Společně si poslechneme koledy, budeme krájet jablíčka, pouštět 
lodičky, vyrobíme si ozdobnou šišku a prožijeme zklidnění 

předvánočním shonu.

sebou krabičku cukroví a dobrou náladu😊😊

Více info na tel. 724

Těším se

Vánoční dopoledne  
v Rosničce

CVČ U Rosničky informuje
Milé děti, milí dospělí, 
podzim odfoukl vítr a před 

námi je poslední měsíc tohoto 
roku – měsíc, na který se děti 

těší asi nejvíce (spolu s červnem, samozřejmě). 
V prosinci prožíváme advent, který by měl být 
časem zklidnění a rozjímání. Avšak než vás se-
známím s akcemi v prosinci, dovolte mi připo-
menout listopadové akce v Rosničce.

V půli listopadu si děti připomněly svato-
martinskou tradici, kdy pro ně bylo přichystáno 
tematické odpoledne s tvořením a občerstve-
ním. Na konci listopadu proběhla adventní díl-
nička pro děti. Děti si vyrobily úžasné adventní 
kalendáře s hvězdičkami a bonbóny. Poslední 
listopadový den je plánována tradiční adventní 
dílna, na jejíž průběh a fotogalerii nádherných 
výtvorů a vánočních dekorací se můžete podí-
vat na FB Rosnička Malenovice.

A�co�nás�čeká�v�prosinci?
- 7. 12. Mikulášská nadílka na návsi, po-

sléze posezení v dolním sále Obecního domu 
a otevřená herna pro děti s tematickým tvo-
řením

- 17. 12. Vánoční dopoledne v Rosničce
Ještě připomínám, že od 23. 12. do 1. 1. je 

Rosnička zcela uzavřena.
Přeji všem poklidný advent. 
 teta�Blanka

POŘAD BOHOSLUŽEB 
V KOSTELE SV. IGNÁCE 
O VÁNOČNÍCH SVÁTCÍCH

24. 12., Štědrý den  20.00 
25. 12., Boží hod 9.30
26. 12., Štěpán 9.30
31. 12., Silvestr 17.00
1. 1., Nový rok 9.30 

INFORMACE 
pro veřejnost
Nejžádanější služby finančního úřadu 
k dani z nemovitých věcí budou v lednu 
2025 poskytovány v budově městského 
úřadu ve Frýdlantě nad Ostravicí. Kon-
krétní termíny a další informace na str. 2.
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MONTE
ČUPELO

Království lašské a Obec Metylovice
srdečně zvou na 

16. Silvestrovský výplaz

Zejděm se na vrchu Čupka 31. 12. 
v 11. hodinu zahraje harmonikář Jiří Gadula

ve 12. hodinu kráľ ľašský Viluš I. předněse novoroční projev 
za podpory starosty Metylovic, rozlučime se ze starym rokem,

 pofulame, pozpivame a připijem se:
na ten novy rok 2025,

ať je ľepši - bez němoci, starosti a bidy !

 Občerstvení zajištěno!

OD 15:00 STÁNKOVÝ PRODEJ

   

od 15:00 vystoupení dětí ze ZŠ
vánoční recitál Martina Frynty a Lenky Šopíkové

ohnivá show Novus Origo fire
rozsvícení vánočního stromku

tvořivé dílničky pro děti, jízda na ponících
Mikulášská nadílka

MikulášskýMikulášský  jarmarkjarmark
Kulturní výbor obce Metylovice vás srdečně zve na 

areál na hřišti

Mše v kostele Všech svatých
24. prosince – 22.00
25. prosince – 10.00

26. prosince – 10.00 Svátek sv. Štěpána
31. prosince – 17.00

1. ledna 2023 – 10.00

Vůně polévek se opět linula z vrcholu Čup-
ku. Konalo se tam Polífkobraní, tedy klání o tu 
nejlepší polévku.

Kdo došel v sobotu 16. listopadu nahoru, 

mohl si dopřát hned několik polévek. Uvařily 
je restaurace z okolí. Návštěvníci si pochutnali 
na vegetariánské minestrone, na boršči, hou-
bovém krému nebo kulajdě. Nejvíce ale chut-

nala nakonec egyptská polévka, kterou uvařila 
Pavla „Polifka“ z Bašky. 

A protože všem moc chutnala, podělila se 
i o svůj recept:

Čupek opět patřil nejlepším „polífkám“

Zloději chodí nejen po městech a obcích, ale 
už i po horách. A jejich řádění způsobilo šok. 
Kdosi totiž ukradl lavičku, která sloužila k od-
počinku nám všem. Lidé si na ní rádi poseděli 
při cestě na Ondřejník. Nyní budou sedět tak 
maximálně na zemi.

Jednalo se o lavičku z masivního dřeva a byla 
velmi těžká. Dotyčný zloděj tedy na místo musel 
přijet autem, rozřezat ji pilou, čemuž nasvědčují pi-
liny, které zůstaly na zemi. Zloděj si dřevo odvezl.

Na lavičce byl nápis Metylovice. „Do lavičky 
ale byl implementován lokalizační čip a věříme 

tedy, že viník bude brzy odhalen. Pokud se 
viník na obci Metylovice, případně na policii, 

přihlásí, lze věc řešit dohodou,“ upozornili pra-
covníci úřadu.

Zloděj ukradl lavičku, sloužila všem

Egyptská�polévka
Suroviny:� červená čočka, rajčata (mohou být z plechovky), mrkev, brambory nebo batá-

ty, cibule, česnek, citron, koriandr, olivový olej, zeleninový nebo kuřecí vývar, kokosové mléko, 
kurkuma, římský kmín, sůl, pepř, případně chilli, na podávání čerstvý koriandr a černý sezam.

Na oleji orestujte najemno nakrájenou cibuli, přidejte nakrájenou mrkev a brambory a krátce 
společně restujte. Přidejte koření: kurkumu, římský kmín, sůl, pepř, česnek a případně chilli. 
Za neustálého míchání krátce restujte, až se koření rozvoní, pak přidejte spařená, oloupaná 
a nakrájená rajčata (mohou být z plechovky). Zamíchejte, přidejte červenou čočku a zalejte výva-
rem. Vařte mírným varem do změknutí všech surovin. Na závěr přidejte kokosové mléko, a ještě 
krátce společně vařte několik minut. Dolaďte výslednou chuť solí a citronovou šťávou. Podávejte 
s čerstvým koriandrem, černým sezamem a pita chlebem.  Dobrou�chuť!�

Obec Metylovice upozorňuje občany v části 
obce, kde se budovala nedávno kanalizace, tedy 
od Vrchoviny po třešňový sad, že se po obci po-
hybuje skupina romských občanů a slibuje za ne-
horázné ceny vykopání přípojky na kanalizaci. 

V žádném případě s nimi neuzavírejte žád-
nou smlouvu, je to podvod! Obec v současné 
době nic takového neorganizuje. Buďte opatrní 
a v případě nejistoty, zavolejte pro informace 
na obecní úřad tel. 737 345 110.

Upozornění na podvodné jednání

V příštím roce se budou mnozí obyvatele 
připojovat na kanalizaci, kterou v letošním roce 
obec dokončila. Napojování bude probíhat 
po kolaudaci kanalizace, která proběhne v led-
nu 2025. Na napojení pak budou mít všichni 
zájemci čas od února do prosince 2025.

Obec Metylovice doporučuje následný po-
stup. Vyčkejte na předání projektové doku-
mentace, kterou pro vás nyní obec Metylovice 
zdarma připravuje. Ta již bude schválena sta-
vebním úřadem. Bez projektové dokumentace 
(PD) žádnou práci neobjednávejte a neplaťte 
zálohy. Obdržet PD byste měli během ledna 
2025. V ojedinělých případech (složitější připo-
jení či přípojky se stavebním povolením v únoru 
2025). 

Dalším krokem by mělo být oslovení možné-
ho zhotovitele této přípojky. Obec doporučuje 
oslovit více firem, dát jim k nahlédnutí projekto-
vou dokumentaci, pozvat je na místo a nechat 
si realizaci nacenit. A ceny porovnat. 

Podle dostupných informací se průměrná 
cena kompletní realizace přípojky může pohy-
bovat dle složitosti od dvou do šesti tisíc korun 
za délkový metr, a to včetně práce a materiá-
lu. Co může položení přípojky ovlivnit a zvýšit 
její cenu, je způsob hloubení (ručně, protlak, 

strojně), hloubka výkopu, potřebnost revizních 
šachet (pokud potrubí musí výrazně odbo-
čit, v místě odbočení se obvykle dává revizní 
šachta), povrch (zeleň, betonový dlažba, asfalt 
apod), přepojení ze stávajícího napojení – jím-
ka, septik a jeho případná likvidace) či křížení 
inženýrských sítí.

Možné jsou i další vlivy, které by měl zho-
tovitel vyčíst z projektové dokumentace a díky 
prohlídce na místě. Případnou zvýšenou cenu 
však musí odůvodnit. 

Jakmile budete napojeni, před finálním za-
sypáním je potřeba, aby správnost samotného 
napojení, tedy zasazení vaší trubky do obecní 
šachtice, bylo zkontrolováno. Napojení musí 
těsnit. Kontakt na kontrolní osobu obec zve-
řejní.

Poté, co bude napojení překontrolováno (ze-
jména těsnost), máte hotovo. Můžete zasypat 
i okolí obecní šachtice.

Lidé se napojí na kanalizaci příští rok

První listopadový sníh potěšil možná děti, 
ale opět ukázal známý nešvar. Opět se ukáza-
lo, že někteří řidiči špatně zaparkovanými vozy 
znemožňují zimní údržbu silnic. 

Obec Metylovice proto připomíná všem ob-
čanům, aby nyní v zimním období neparkovali 
své osobní automobily na okraji místních komu-

nikací nebo celodenně neodstavovali svá auta 
na parkovištích před školou, obecním úřadem 
či sokolovnou. Tato vozidla pak tvoří překážku 
zaměstnancům obce při odklízení sněhu z těchto 
parkovišť a omezují pracovníky zimní údržby, kteří 
se starají o to, aby všechny obecní cesty byly, po-
kud možno včas a v celém úseku, sjízdné.

Špatné parkování znemožňuje zimní údržbu

Vážení a milí spoluobčané,
ani jsme se nenadáli a po roce opět přicházejí. Vstoupili jsme do doby adventní 

a nastaly nám chvíle příprav na nejkrásnější svátky v roce, na Vánoce. Přejeme 
Vám, aby byl pro vás letošní advent klidný, příjemný a plný pohody a pěkných 
chvil, třeba i na našem Mikulášském jarmarku, na který Vás srdečně zveme. 

Také Vám i Vašim dětem přejeme krásné a požehnané Vánoce plné spokoje-
nosti a lásky, krásné prázdniny a aby všichni pod stromečkem našli to, po čem 
touží. Šťastné a veselé! 

 starosta Metylovic Lukáš Halata a místostarosta David Hyšpler

Fotografie zavedou návštěvníky na hory

Hudebník, fotograf i horolezec Vilém Veverka zahájil poslední listopadovou sobotu v muzeu Kožané město výstavu svých velkoformátových fo-
tografií z polárních a subpolárních oblastí nazvanou Hory mého života. Lidé se díky úchvatným snímkům podívají do Grónska, na Island, do Alp 
nebo třeba na českou Sněžku. Vilém Veverka zahrál i několik skladeb a pak už spěchal na svůj koncert, který se ten den v Metylovicích konal.
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OBECNÍ ÚŘAD PSTRUŽÍ 
rokem se sešel a je tu zas ten krásný předvánoční čas. Čas, který je nejen časem 

spěchu a shonu – na chvíl

 ADVENTNÍ ROZJÍMÁNÍ 
„VAŘONKY, PUNČE A DALŠÍ 

VÁNOČNÍ SPECIALITY“ 
6. 12. 2024 OD 15.00 HODIN 

VE VENKOVNÍCH PROSTORÁCH KAVÁRNY HNÍZDO 

 

   

Vážení spoluobčané, 
 

dovolte mi, abych Vám všem popřál 

krásné a veselé svátky, 

plné lásky, sváteční pohody a klidu. 

Zároveň Vám do nového roku 2025 přeji 

všechno nejlepší, hodně štěstí, 

pevné zdraví a osobní a rodinné pohody. 

                     

                                                                            Milan Vaněk  
                                                              starosta obce Pstruží 

V pátek 15. listopadu se naše škola proměni-
la v tajemné a strašidelné místo. Halloweenská 
přespávačka nabídla dětem pestrý program plný 
tvoření, odvahy a nezapomenutelných zážitků. 
Celá škola byla vyzdobena ve stylu Halloweenu 
– nechyběly pavučiny, dýně ani děsivé dekora-
ce, které dokreslovaly atmosféru.

Večer začal tvůrčími dílnami, kde si děti zdobily 
perníčky, vyráběly svícny, duchy z lízátek a stra-
šidelné masky. Poté se vydaly na dobrodružnou 
cestu potemnělou tělocvičnou. Čekaly na ně růz-
né úkoly jako například nakrmit „nenasytnou dýni“, 
projít chodbou duchů nebo najít ztracená zvířátka 
v lahvích s tajemným obsahem. Svůj strach mohly 
děti překonat symbolicky – napsaly jej na lísteček, 
který jsme společně spálili v altánku před školou.

Velkým lákadlem byla návštěva sklepního 
Mordoru, kde si děti otestovaly svou odvahu. 
Na památku si pak vytvořily vlastní halloween-
skou placku. Celou akci oživily učitelky v kostý-
mech, které umocnily strašidelnou náladu.

V prostorách školky se mezitím konala dis-
kotéka s halloweenským rautem připraveným 
rodiči. Děti si zde pochutnaly na různých dob-
rotách a mohly si také pořídit fotku ve strašidel-
ném fotokoutku.

Halloweenská přespávačka byla zakon-
čena noclehem školních dětí ve třídách. Celá 
akce byla nejen zábavným večerem, ale také 
skvělou příležitostí překonat obavy a užít si čas 
s kamarády. Děti si odnesly spoustu zážitků, 
na které budou dlouho vzpomínat.

Halloweenská přespávačka ve škole

Spolek TJ Sokol Pstruží sdružuje celkem pět 
oddílů, soutěžní volejbalový (muži), zájmový 
nohejbal, tenis, florbal a dětský sálový fotbal.

Volejbal na Pstruží má dlouholetou tradici. 
Ke každoroční mistrovské soutěži, které hraje 
družstvo mužů (sezóna 23/24 skončila šestým 
místem v okresním přeboru), patří také tra-
diční pořádání volejbalových tahaných deblů 
ve sportovním areálu Dubina. 

Letos proběhl 13. ročník turnaje 13. červen-
ce a jednalo se již o tradiční 6. memoriál Radka 
Kvapila ml. Turnaje se zúčastnilo celkem 10 
družstev. Oproti minulým ročníkům byla tato 
účast komornější, ale herním systémem a obě-
tavým nasazením všech hráčů si přišli na své 
i diváci. Po napínavém finálovém souboji nako-
nec pořadí skončilo: 1. Martina Stoklasová x Jo-
sef Stoklasa, 2. Jitka Kočařová x Ondřej Mach. 
Celý turnaj doprovázelo pěkné počasí, příjemná 
atmosféra a občerstvení v místní „boudě“.

Oddíl tenisu pořádá na čtyřech antukových 
kurtech 2x ročně tenisový turnaj ve čtyřhře pro 
rekreační hráče. První se uskutečnil 15. června 
za účasti 15 párů. Hrálo se za krásného slu-
nečného počasí. Vítězi jarního turnaje se stali 
J. Procházka & P. Chlebek, kteří ve finálovém 
zápase porazili pár D. Foldyna & P. Vyoral. 
Druhý turnaj proběhl 7. září, kterého se zú-
častnilo 11 párů. Z vítězné trofeje se radovali 

D. Foldyna & I. Tošenovjan, kteří ve finále 
překonali pár J. Procházka & P. Potůček. Oba 
dva turnaje se nesly v příjemném sportovním 
duchu. Většina hráčů ocenila pěkné prostředí 
našeho sportovního areálu Dubina a přislíbila 
svou aktivní účast i v příštím roce. Za hodnotné 
sponzorské dary pro vítěze děkujeme sponzo-
rům společnosti Radegast, Sareza, Obci Pstru-
ží a Moravskoslezskému kraji.

V prvním týdnu prázdnin proběhl na teni-
sových kurtech příměstský tábor pro děti pod 
vedením trenérky Hanky Pavelcové, které 
děkujeme za několikaleté věnování se dětem 
v našem oddíle. Vzhledem k její nové vytíže-
nosti pokračuje v tréninku dětí pan Jiří Dohnal 

z Teniscentra u hradu.
Oddíl nohejbalu pořádá letos dva turnaje 

trojic, vánoční se uskuteční 28. prosince 2024 
v tělocvičně místní školy. První turnaj „Baška 
Voda Dubai“ zorganizoval Petra Spiela 20. čer-
vence. Dorazilo 12 týmů a vše zakončil koncert 
a zábavou se skupinou Vinyl Rock. Vítězem 
finále byl tým Divoké Kachny (Petr & Sváťa & 
Sváťa & Honza), druhé místo patřilo týmu Bobo 
team (Bobo & Michal & Marian), třetí Špeluňci 
(Vojta & Hubert & Tomáš) a čtvrtí Divočáci (Ka-
rel & Var & Becher & Mattoni).

Všechny turnaje nohejbalu, tenisu a volej-
balu jsou pořádány za finanční podpory Obce 
Pstruží.

Sportovci na Pstruží zažili pestrý rok 

Listopad byl v naší školce měsícem plným 
kouzel, objevování a společného tvoření. Děti 
prožívaly každý den s nadšením – objevovaly 
nové příběhy, tvořily originální výrobky a s ra-
dostí si hrály na podzimních procházkách. 

Měsíc jsme začali strašidelně hravým týdnem 
plným dýní, pavouků a duchů. Na Halloween se 
celá školka proměnila v tajemnou stezku, kde od-
vahu zkoušeli malí i velcí. Poté jsme se ponořili 
do legendy o svatém Martinovi. Děti se prostřed-
nictvím dramatizace příběhu o rytíři na bílém koni 
učily, jak důležitá je pomoc druhým. Martin nám 

připomněl, že i malé skutky laskavosti mohou 
udělat velkou radost. Listopad zakončilo obje-
vování podzimního lesa. Děti se dozvěděly, jak 
se zvířátka chystají na zimu, a některá si také 
vyrobily. Na procházkách pro ně hledaly domeč-
ky a s nadšením sdílely své objevy. Aktivity s pří-
rodními materiály probudily jejich tvořivost a pro-
hloubily vztah k přírodě. Uplynulý měsíc nám 
připomněl, jak krásné je společně tvořit, objevo-
vat a radovat se z maličkostí. Už teď se těšíme 
na zimní kouzla, která nás čekají v dalším měsíci! 

 Kolektiv�učitelek�MŠ�

Kouzelný listopad ve školce
Obec Pstruží získala od Moravskoslezského 

kraje v rámci dotačního programu Podpora rozvo-
je cykloturistiky v Moravskoslezském kraji pro rok 
2024 finanční podporu pro podaný 
projekt Zkvalitnění cyklistické trasy 
6007, 6008 na pořízení dobíjecí sta-
nice SPOT. Tato stanice bude vybudována v pro-
storech u Obecního domu u kavárny Hnízdo.

„SPOT bude mít nadstandardní výbavu. Na-
bíjecí box bude vybaven originálními nabíječka-

mi Bosch, Shimano, Bafang pro e-biky. Lidem 
budou k dispozici i boxy pro dobíjení mobilu 
s držáky a USB připojením. Vedle toho bude 

vybaven zásuvkami 230 V/12 V, 
kompresorem a textovým pane-
lem, který udává teplotu i čas,“ 

popsal starosta Pstruží Milan Vaněk.
Stanice bude mít hybridní pohon. To zname-

ná, že primárně pojede na solární energii, ale 
v případě nutnosti se aktivuje nabíjení ze sítě.

Hybridní dobíjecí stanice v obci Pstruží

Laskavost je typ chování charakterizovaný 
skutky štědrosti, ohleduplnosti, poskytování 
pomoci nebo zájmu o druhé, aniž by se očeká-
vala pochvala nebo odměna na oplátku.

Což takhle někomu darovat úsměv nebo 
udělat dobrý skutek pro své okolí? Možností, 
jak oslavit světový den laskavosti je mnoho. 

Naše školní družina se již tradičně zapojila 
do projektu „Jsem laskavec“. V letošním škol-
ním roce jsme společně uklidili námi často 
využívané místo – Dubinu. Ani péče o zvířata 
nám není cizí. V rámci konání dobrých skutků 
jsme společně nasbírali žaludy pro lesní zvěř 
na zimu. Mnozí žáci pomohli i věcným darem 
pro zvířata z útulků. Celý měsíc se snažíme 
obohacovat naše okolí a rodiny úsměvy, pomo-
cí a dobrými skutky.

Jelikož nám ani příroda není lhostejná, 
na jaře jsme pomohli obnovit lesní porost ne-
daleko školy. Nyní nastal čas v rámci pravidel-
ných družinových tripů zkontrolovat námi dobře 

Družina byla plná laskavců

odvedenou práci. Všechny listnaté i jehličnaté 
stromy se mají čile k světu, a to i díky naší péči.

Blíží se Vánoce a Nový rok. Tříkrálová sbírka 
je už 25 let završením tohoto období a stala  se 
největší dobročinnou sbírkovou akcí v České 
republice. 

„Tříkrálová sbírka je pro mě kotvou, pevným 
bodem, jistým pojítkem, což je dnes, kdy dění 
kolem nás připomíná spíše rozbouřené vody, 
něčím výjimečným,“ popisuje vztah k Tříkrálové 
sbírce ředitel Charity F-M Martin Hořínek. A do-
dal: „Jejím posláním je vzájemné sdílení rados-
ti, vytváření společenství a budování mostů na-
příč jednotlivci a generacemi. A mimo to přináší 
také konkrétní pomoc těm, kdo to potřebují.“

Koledníky bude možné zahlédnout v ulicích 
v tradičním termínu 1. až 14. ledna, v závislosti 
na koordinaci v daném městě, obci či farnos-
ti. Spolu s tím budou v městech a obcích roz-
místěny statické pokladničky, jejichž seznam 
bude uveřejněn na webových stránkách Cha-
rity Frýdek-Místek. Do konce ledna pak bude 
možné přispět rovněž bezhotovostní platbou 

na sbírkový účet – 66008822/0800, pro Cha-
ritu Frýdek-Místek pod VS:777988004, nebo 
prostřednictvím QR kódu v mobilní bankovní 
aplikaci. Další možností pak je využití platební 
brány portálu www.trikralovasbirka.cz. 

A jak se připojit do velkého zástupu kolední-
ků? Na tuto otázku odpovídá Silvie Vojkovská, 
koordinátorka Tříkrálové sbírky Charity Frýdek-
-Místek: „Lidé, kteří by se rádi stali koledníkem 
Tříkrálové sbírky, se mi mohou ozvat na tel. 
733 741 564 nebo prostřednictvím emailu sil-
vie.vojkovska@charitafm.cz. Já je pak propo-
jím s koordinátory v jednotlivých městech či 
obcích. Další informace týkající se koledování 
jsou přehledně zpracovány na webu Charity 
Česká republika https://www.trikralovasbirka.
cz/o-sbirce/pojdte-koledovat.“ 

V případě Charity Frýdek-Místek půjde vý-
těžek na opravy a úpravy v pobytových zaříze-
ních, obměnu vozového parku terénních služeb 
a podporu doučování.

Tříkrálová sbírka letos oslaví čtvrt století
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Žákům jsme přiblížili 35 let od „Sametu“
Listopadové dny le-

tošního roku se nesly 
ve znamení již 35. výročí 
sametové revoluce. Také 
naše škola se opět snaži-

la toto výročí žákům připomenout či spíše 
objasnit, neboť pro současné děti je doba 
„předlistopadová“ již stále více vzdálená. 
Všem žákům byla určena rozhlasová rela-
ce, ti druhostupňoví si mohli dané událos-
ti průběžně připomenout na chodbě díky 
originální plakátové výstavě Rok zázraků 
1989 či se zapojit do videohry Velvet 89.

No a nebyl by to listopad se vším všudy, 
kdybychom neupořádali tradiční Příběhy 
bezpráví. Letošní jubilejní 20. ročník celo-
státního projektu, do něhož se pravidelně 
zapojujeme, nabídl žákům 8. a 9. ročníku 
možnost zhlédnout snímek režiséra Karla 
Strachoty Z deníku Ivany A. Předlohou fil-
mu se stal autentický deník osmnáctileté 
Ivany A., která v něm osobitým pohledem 
středoškolačky zaznamenávala posled-
ní rok komunistického Československa. 
Žáci tak například sledovali maturitní ples 
v kontrastu s událostmi Palachova týdne, 
otravnou oslavu 1. máje, korespondenci 
se sovětskou pionýrkou Oxanou, přípravu 
referátu o přestavbě podle Rudého prá-
va, slavnostní vojenskou přísahu vojáků 
základní služby či radostné zážitky po-
sledních školních prázdnin s první cestou 
na „Západ“... Tyto soukromé dokumenty, 
fotografie a dopisy byly proloženy krátký-
mi sekvencemi zpravodajských a publicis-
tických pořadů z roku 1989. Film žáky do-
vedl až k událostem 17. listopadu včetně 
toho, co následovalo, a končil symbolicky 
novoročním projevem nového prezidenta 
Václava Havla...

Po projekci má samozřejmě následovat 
beseda s pamětníkem. Že je to však stá-
le těžší, si organizátoři velmi dobře uvě-
domují, a proto jsme i v tomto roce měli 
možnost využít on-line besedu... Než jsme 
ji však žákům částečně zprostředkovali, 
mohli jsme přivítat i „živého pamětníka“ 
předlistopadové doby... Ano, náš nový 
pan ředitel Jiří Adámek se nechal děje-
pisářkou přesvědčit a přišel zavzpomí-
nat na předlistopadovou dobu, aby na to 
vzpomínání nebyla sama. Jeho vyprávění 
o minulosti bylo hodně spjato s houslemi, 
které jej provázejí celý život. Žákům na-
příklad přiblížil, jak to bylo v době totality 
s talentovými zkouškami na konzervatoř 
nebo co pro něj znamenala prezenční vo-
jenská služba... 

O tom, zda letošní Příběhy splnily svůj 
cíl, můžete číst v následujících řádcích – 
bez jazykových úprav – názory nejstarších 
žáků:

- Asi bych v tom období nechtěl žít. Bylo 
to celkem kruté.

- Docela mě v tom filmu na začátku vy-
děsilo, jak byli ti lidé na tom Václavském 
náměstí a ti vojáci-strážníci je tam tahali 
po zemi a cpali je do auta. Bylo zajímavé 
dovědět se něco o našem světě, jak to tu 
bylo a co vše se dělo.

- Bavilo mě to. Byla pěkná výzdoba 
a bylo zajímavé slyšet to z pohledu něko-
ho, kdo si to naživo zažil.

- 100 % lepší než němčina a angličtina. 
Jsem rád, že tady ve škole takové projekty 
jsou.

- Líbilo se mi, jak pustili film, který 
byl zajímavý, a dozvěděla jsem se nové 
informace, jak to v roce 1989 bylo. Bylo 
zajímavé, jak pan ředitel a paní učitelka 
vyprávěli svoje zážitky.

- Tento projekt mě velmi zaujal. Dově-
děla jsem se spoustu zajímavých informa-
cí. Doteď jsem netušila, co se stalo 17. 
listopadu. Myslela jsem, že je to úplně 
normální a obyčejný den. Dost zajímavé je 
to, že tehdy policie bila lidi obušky, což mi 
přijde morbidní. V dnešní době by si poli-
cajti nedovolili na někoho vztáhnout ruku, 
natož lidi mlátit obuškem. Jinak se mi be-
seda moc líbila, povídání od pana ředitele 
bylo moc zajímavé. Teď si říkám, že jsem 
vlastně ráda, že žiju v téhle době.

Na závěr mi dovolte poděkovat všem 
účastníkům letošních Příběhů... I těm, kteří 
nás následně na dálku oslovili z Knihovny 
Václava Havla – paní Kláře Jirovcové-Po-
spíšilové a panu Martinu Klímovi, účastní-
kům demonstrace 17. listopadu 1989.

  LM

Listopadové klubové akce proběhly dle 
plánu, krom níže uvedených programů pro-
bíhaly další pravidelné akce v klubovně, tzn. 
zdravotní cvičení obou skupin a úterní ka-
retní posezení. Bohužel poslední plánovaná 
klubová akce (třetí díl přednášky paní Dany 
Barnetové o sestrách Bronteových) byla 
s ohledem na pohřeb pana Petra Anderleho 
zrušena a přeložena na leden 2025.

Další�skvělé�zvědavé�křeslo
Do v pořadí třináctého zvědavého křesla 

(ještě koncem října) tentokráte usedla paní 
Jana Satinská, bývalá dlouholetá ředitelka če-
ladenské ZŠ, a bylo z toho další mimořádné 

„křeslové“ odpoledne.
Na�výstavu�do�Památníku�

Josefa�Kaluse
První listopadový čtvrtek proběhla společ-

ná vycházka do Památníku JK, kde jsme si 
mj. prohlédli pěknou výstavu frenštátského 
malíře Pavla Strnadela s názvem Návraty. 
Akci jsme posléze příjemně završili v neda-
leké Stodole.

Hovory�s�lékařkou�číslo�17
Další Hovory dlouhodobého zdravovědné-

ho cyklu paní doktorky Andrey Glosové byly 
o rozdílech mezi mužem a ženou v mnoha 
rovinách. Opět fundovaná přednáška, posléze 
bohatá diskuse.

Příjemné�posezení�U�Pařezu
Naší klasickou oklikou tentokráte nešel ni-

kdo, nicméně posezení v restauraci U Pařezu 

bylo prima, včetně výborných bramborových 
placků se zelím a škvarky.

Jak�to�bude�v�prosinci
Začneme mikulášským posezením, ná-

sleduje adventní posezení s cimbálovou 
muzikou Satina a týden před Štědrým dnem 
v rámci předvánočního setkání nás tradičně 
navštíví dětičky z MŠ Čeladenská Beruška 
se svým programem a dárečky pro babičky 
a dědečky.

Kompletní program najdete v pravý čas 
jako obvykle v Čeladenském zpravodaji, 
v klubu, v infocentrech Čeladná a Pstruží nebo 
na www.senioriceladna.cz.

Pár�slov�závěrem
Přeji Vám všem i sobě krásné, láskyplné 

Vánoce. 
� Petr�Bernady

O své vzpomínky na období Sametové revoluce se přišel 
s žáky podělit ředitel školy Jiří Adámek.

Příběhy bezpráví – objevujeme s žáky příběhy, které by neměly být zapomenuty.

Listopadový klubový mix

Přednáší MUDr. Andrea Glosová. Z návštěvy Památníku Josefa Kaluse.

Paní Jana Satinská na zvědavém křesle.

Vstupenky na jubilejní 10. ročník Lad-
né Čeladné jsou již v prodeji a pořadatelé 
zveřejnili první headlinery. V pátek 1. srpna 
vystoupí MIG 21, v sobotu kapela Wohnout. 
Festival, který se orientuje především na ro-
diny s dětmi, nabídne kromě hudby také 
bohatý program pro malé návštěvníky. Vstu-
penky za nejvýhodnější cenu jsou v prodeji 
pouze do konce roku. 

Ladná Čeladná se tradičně koná první srp-
nový pátek a sobotu v areálu Základní školy 
Čeladná. Kromě velkých známých kapel se 
fanoušci mohou těšit na zajímavá jména klu-
bové scény. Program bude žánrově rozmani-
tý, aby oslovil mladší i starší publikum. „Kro-
mě nabitého line-upu se v roce 2025 chceme 
zaměřit na vylepšení areálu, aby zázemí pro 

návštěvníky bylo ještě více komfortní a nabíd-
lo více míst k sezení i odpočinku. Připravuje-
me také retrospektivní výstavu, která připo-
mene uplynulých deset let Ladné Čeladné,“ 
prozradil ředitel festivalu Jindřich Vaněk. 

Ohlášené headlinery budou organizátoři 
v nadcházejících týdnech rozšiřovat o dal-
ší jména. Nyní běží první vlna předprodeje 
a do konce roku je možné vstupenky zakoupit 
za nejvýhodnější cenu. Dvoudenní vstupenka 
stojí 730 Kč, jednodenní 550 Kč, děti do 4 let 
mají vstup zdarma, děti do 15 let mají zlevně-
né vstupné. Pro rodiny s dětmi je připraven 
zvýhodněný cenový balíček. 

Vstupenky jsou v prodeji na stránkách 
festivalu: https://www.ladnaceladna.cz/vstu-
penky/

JEDNODENNÍ vstupenka 550 Kč / DVOUDENNÍ vstupenka 730 Kč 
ZVÝHODNĚNÉ rodinné vstupné / K zakoupení na ladnaceladna.cz

Nadělte svým blízkým vstupenky na jubilejní 10. ročník Ladné Čeladné.  

Nejnižší ceny platí do 31. 12.

MIG 21 WOHNOUT
a další

1.–2. 8. 2025

FESTIVAL
PRO CELOU
RODINU

Festival Ladná Čeladná zahájil 
předprodej na jubilejní 10. ročník
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jubilea

Všechno nejlepší, hodně štěstí, 
zdraví a životní pohody přejeme 

k listopadovému jubileu 
paní Leokádii Pščolkové, 

Evě Balcyové 
a panu Josefu Pukowskému, 

Zdeňku Bělicovi, 
Milanu Masnému 

a Milanu Hermanovi, 
všem z Janovic, 

a paní Zdeňce Řehákové z Bystrého.
Obec�Janovice

V pátek 8. listopadu jsme společně s našimi 
žáky janovické školy prožili pohodové LiStO-
VáNí. Avšak tentokrát jsme si v knihách nelis-
tovali my, nýbrž za námi přijeli dva známí herci, 
a to Lukáš Hejlík a Alan Novotný, kteří nám 
představili zajímavou knihu formou scénického 
čtení, což bylo pro mnohé něco zcela nového, 
neznámého. 

Jedná se o atraktivní spojení literatury a di-
vadelního představení, doplněné rekvizitami, 
kostýmy a hudbou. S 2.–4. třídou jsme se moh-
li těšit na Dobrodružství strýčka Ludvíka, který 
při svých cestách po různých zemích zažívá 
spousty vzrušujících dobrodružství. 5.–9. třída 
se seznámila s textem Můj příběh: 9.58 – pří-
běh o nejrychlejším sprinterovi všech dob Usai-
nu Boltovi. Představení se odehrála v kinosále 
nacházejícím se na obecním úřadě naší obce. 
Všichni jsme si odnesli neskutečný zážitek na-
plněný interaktivitou a humorem. 

 Učitelé�ZŠ

Svatomartinský 
lampionový průvod

V pátek 15. listopadu proběhl pod taktov-
kou občanského sdružení Prvočas další roč-
ník Svatomartinského lampionového průvodu 
v Janovicích.

Průvodu se zúčastnila asi stovka dětí se 
svými rodiči. Svatý Martin na bílém koni do-
provodil světélkující dlouhý průvod středem 
naší obce a odklusal rozdávat bílou sněhovou 
nadílku někam dál… Po průvodu mohly men-
ší děti otestovat svou nebojácnost na stezce 
odvahy, starší pak odhalit identitu pěti tajem-
ných postav a vyluštit tajné slovo. Při čekání 
se všichni mohli zahřát připravenými teplými 
nápoji. Děkuji všem, kteří pomohli s organiza-
cí, základní škole za přípravu podzimních dílen 
před průvodem a janovickým dobrovolným ha-
sičům za doprovod. 

 Za�Prvočas�Jana�Grzymková

Svoz popelnic v prvním 
lednovém týdnu

V prvním týdnu roku 2025 proběhne svoz 
domovních popelnic mimořádně v sobotu 4. 
ledna 2025, jelikož na středeční svoz připa-
dá Nový rok. Další svozy již budou probíhat 
běžně každou středu v lichém týdnu.

V neděli 20. října se ve výcvikovém areálu 
Střední odborné školy požární ochrany a Vyš-
ší odborné školy požární ochrany ve Frýdku-
-Místku uskutečnil výcvik jednotek SDH obcí 
v ohňovém simulátoru FIRE DRAGON. Vý-
cvik proběhl ve spolupráci s firmou Dräger 
a pod vedením zkušených instruktorů SOŠ 
PO a VOŠ PO.

Také členové naší jednotky se výcviku aktiv-
ně zúčastnili. Mohli si tak vyzkoušet podmínky 
reálného požáru včetně doprovodných neline-
árních jevů, které při požárech vznikají a mo-
hou být v případě momentu překvapení velmi 
nebezpečné. Smyslem výcviku je si vyzkoušet 

reálné podmínky požáru v uzavřených prosto-
rech za použití izolovaných dýchacích přístrojů 
(naše jednotka disponuje dýchacími přístroji 
od firmy Dräger) a zažít tak při výcviku to, co 
hasiči prožívají v podmínkách reálných požárů. 
Dalším důvodem, proč jsou takovéto výcviky 

pořádány, je zdokonalit práci s proudnicemi 
a zautomatizovat jednání hasičů při hašení 
požárů v uzavřených prostorách budov, hal, 
domů atd., což vede k rychlejšímu a bezpeč-
nějšímu zdolávání požárů.

 Za�JSDH�Janovice�Petr�Holub

LiStOVáNí – scénické čtení s herci

Výcvik hasičů na speciálním trenažéru

V pátek 15. listopadu se uskutečnil lampio-
nový průvod, který organizuje sdružení Prvo-
čas. Naše škola se pravidelně zapojuje do této 
akce dílnami, které připravujeme pro rodiče 
a děti. 

I letos jsme připravili tři dílny, ale nakonec 
jsme otevřeli pouze dvě, o něž byl největší zá-
jem. V jedné dílně se vyráběl ježeček, který byl 
ozdoben hlavně šiškami a přírodninami. V dru-
hé dílně jsme tvořili košíček, kde se děti musely 
soustředit při provlékání provázků. Celkově se 
nás sešlo asi kolem padesáti. Příjemné odpole-
dne jsme si zpestřili malým občerstvením.

Při této příležitosti bych chtěla také po-
děkovat paní Bartošové a jejímu manželovi, 
kteří obohatili náš rautový koutek velkými, 
ale opravdu velkými, sladkými rohlíky a zajis-
tili plná bříška dětem, které šly z dílen přímo 
na lampionový průvod. Děkujeme. Děkujeme 
také všem za účast a budeme se těšit na další 
podzimní dílny.  Kolektiv�učitelek

Podzimní tvoření dětí i rodičů

V sobotu 1. listopadu jsme na obecním úřa-
dě v Janovicích přivítali sedm nových občánků 
obce, dvě dívky a pět chlapců.

Program slavnostního ceremoniálu zahájila 
série básní a písní v podaní žačky Základní 
umělecké školy Leoše Janáčka v doprovodu 
paní učitelky Evy Horecké. Děti z Mateřské 
školy Janovice vystoupily s připravenou pís-
ničkou prostřednictvím videa, jelikož bohužel 
z důvodu velké nemocnosti nemohly vystoupit 
přímo na místě. Po tomto krásném úvodu, kte-
rý si zasloužil velký potlesk, přítomné přivítal 

starosta Svatopluk Běrský a místostarostka 
Jolana Šianská přečetla slib rodičů, kteří jej ná-
sledně stvrdili svými podpisy do pamětní knihy. 
Každý nový občánek obdržel dárkovou tašku 
s památečními předměty.

Po slavnostním aktu následovalo společné 
focení a rodiče se pak se svými potomky a pří-
buznými mohli nechat udělat na památku fotku 
u kolébky.

Děkujeme všem za účast a příjemnou atmo-
sféru při tomto slavnostním dni.

� Lukáš�Plánička

Vítání občánků v příjemné atmosféře

Ve čtvrtek 14. listopadu se naše škola stala 
inspirací pro ředitele základních škol z Těšín-
ska a okolí, kteří k nám přijeli pro zajímavé pod-
něty k tandemové výuce. Ta se na naší škole 
vyučuje od letošního školního roku, a to ve 2. 
a 7. třídě.

Nejprve jsme ředitele seznámili s pláno-
váním, průběhem a reflexí námi vytvořených 
hodin a poté se ředitelé stali pozornými hosty 

při násleších v těchto třídách. Potěšilo nás, že 
z hodin odcházeli nadšeni nejen nad stylem 
vyučování, použitými metodami, ale také žáky, 
kteří byli po celou dobu aktivní a sdíleli s námi 
své prožitky a dojmy.

Je nám ctí, že jsme mohli být inspirací dal-
ším školám.

� Ivo�Tošenovjan,�
� ředitel�ZŠ�a�MŠ�Janovice

Janovická škola inspiruje
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Přehled bohoslužeb 
Vánoce 2024

24.�12.�
Bílá 16.00, Staré Hamry 22.00

25.�12.�Slavnost�Narození�Páně,�
zasvěcený�svátek

Ostravice 8.00, Bílá 10.30
26.�12.�Svátek�sv.�Štěpána,�prvomučedníka

Ostravice 8.00
27.�12.�Svátek�sv.�Jana,�
apoštola�a�evangelisty

Ostravice 16.00 
28.�12.�Svátek�svatých�Mláďátek,�

mučedníků
Ostravice 8.00

29.�12.�Svátek�Svaté�rodiny�
Ježíše,�Marie�a�Josefa

Ostravice 8.00, Bílá 10.30 
31.�12.�Poděkování�a�prosba�
o�Boží�pomoc�do�nového�roku

Ostravice 16.00
1.�1.�Slavnost�Matky�Boží,�Panny�Marie,�

zasvěcený�svátek�–�Nový�rok
Ostravice 8.00, Bílá 10.30

SJEĎ SI 
NA BÍLOU
BÍLÁ
alpské disciplíny, běžecké 
lyžování, biatlon, skicross, 
snowboarding

FRÝDEK-MÍSTEK
lední hokej, šachy, 
medailové ceremoniály, 
závěrečný ceremoniál

ČESKÝ TĚŠÍN
krasobruslení

OSTRAVA
sportovní lezení, 
taneční sport 

TŘINEC
lední hokej, zahajovací  
ceremoniál 

PARTNEŘI AKCE PARTNERSKÁ MĚSTA

OLYMPIJSKYTYM.CZ/ODM
PROGRAM:

Na střeše obecního úřadu a hospodářské 
budovy mateřské školky jsme úspěšně zpro-
voznili nové fotovoltaické elektrárny. Obecní 
úřad o výkonu 16,2 kWp a mateřská škola 
o výkonu 18,9 kWp.

Díky této investici jsme výrazně posílili 
naši nezávislost v oblasti energetiky a omezi-
li spotřebu elektřiny z neekologických zdrojů. 
Součástí systému jsou i baterie, které nám 
umožňují skladovat přebytečnou energii pro 
pozdější využití, což vede k dlouhodobým fi-
nančním úsporám. Za podpory Modernizač-
ního fondu EU jsme realizovali projekt, který 
nám přinese roční úsporu energie ve výši 71,9 
MWh. To znamená nižší výdaje pro obecní 

pokladnu, ale také příznivější dopad na okolní 
přírodu. Navíc jsme na budově obecního úřadu 
zřídili dobíjecí stanici pro elektrická vozidla.

Celkové� způsobilé� náklady� projektu:�
1 789 733,57 Kč

Příspěvek� z� modernizačního� fondu:�
1 106 749,14 Kč

Příspěvek�obce: 682 984,43 Kč
Děkujeme všem, kteří se na realizaci podíleli, 

a těšíme se, že tento projekt inspiruje k dalším kro-
kům směrem k udržitelné budoucnosti naší obce!

Tento projekt je spolufinancován ze systé-
mu EU pro obchodování s emisemi prostřed-
nictvím Modernizačního fondu. 

� Tomáš�Kubačák,�starosta

Odečet stavu vodoměrů 
Odečet stavu vodoměrů – vodovod Cen-

trum, vodovod Konečná – proběhne 30. 12. 
2024 v době od 8.00 do 12.00 hodin. 

Nebudete-li v uvedeném termínu k zasti-
žení, opište prosím stav vodoměru a nahlas-
te jej na obecní úřad e-mailem na adresu 
technik@obecbila.cz (do zprávy uveďte 
jméno, číslo vodoměru, číslo popisné ne-
movitosti, stav vodoměru), popř. telefonicky 
nebo SMS na tel.�724�206�548�nejpozději�
do�27.�12.�2024.

vánoční provozní doby
Provoz�obecního�úřadu�

v�závěru�roku
Obecní úřad bude z důvodu čerpání řádné 

dovolené pro veřejnost uzavřen v době 
od 23. 12. 2024 do 1. 1. 2025.

Provoz�prodejny�COOP�s�obsluhou�
v�době�vánočních�svátků

23. 12. 2024 5.30–11.00
24. 12. 2024 6.00–7.00 

25. 12. 2024 jen samoobslužný provoz
26. 12. 2024 jen samoobslužný provoz

27. 12. 2024 5.30–11.00
28. 12. 2024 6.00–8.00

29. 12. 2024 jen samoobslužný provoz
30. 12. 2024 5.30–11.00
31. 12. 2024 5.30–9.00

1. 1. 2025 jen samoobslužný provoz
Provoz�sběrného�místa

v�závěru�roku
21. 12. 2024 8.00–17.00
25. 12. 2024 ZAVŘENO
28. 12. 2024 8.00–17.00

1. 1. 2025 ZAVŘENO

Skiareál Bílá zahajuje svou zimní sezónu 14. 
prosince a všechny milovníky zimních sportů 
zve na skvělé zážitky na svazích. Pro letošní 
sezonu připravil areál vynikající podmínky pro 
lyžování a snowboarding a otevírá se také oblí-
bená lyžařská škola SUN Ski & Board School.

Lyžařská škola nabízí širokou nabídku výuky 
pro všechny úrovně – od začátečníků po po-
kročilé. Kromě skupinových lekcí se mohou 
návštěvníci těšit také na privátní hodiny s kvali-
fikovanými instruktory, kteří se postarají o indi-
viduální přístup a rychlý pokrok.

Novinka:�„PRIVÁTNÍ�SLUNÍČKOVÉ�LEK-
CE“

Pro pravidelné účastníky našich letních 
i zimních akcí, ale nejen pro ně, jsme připravili 
speciální novinku – permanentku na 4 privátní 
lekce za zvýhodněnou cenu. Podrobné infor-
mace o této speciální nabídce najdete na strán-
kách www.prihlaskanakurz.cz.

Pokud máte zájem stát se součástí tohoto 
dynamického týmu a vyučovat lyžování na Bílé, 
je to snadné! Stačí se ozvat na emailovou adre-
su prace@nabile.cz a získat informace o mož-
nostech, jak se stát instruktorem.

Přijďte si užít sníh, slunce a kvalitní služby 
na Bílé! Sezóna začíná 14. prosince a my se 
těšíme na vaši návštěvu!

Obec Bílá postavila dvě fotovoltaické elektrárny

Obecní kalendář na rok 2025 je k vy-
zvednutí na obecním úřadě v úředních 
hodinách. Každá domácnost má nárok 

na jeden kus zdarma.

Obecní kalendář na rok 2025

Zima v RESORTU BÍLÁ | BESKYDY? ANO
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slovo starosty

Vážení spoluobčané, milí sousedé,
dovolte mi, abych Vám popřál k blížícím se vánočním svátkům hodně pohody, osobní spoko-

jenosti a radosti v kruhu Vašich blízkých. 
Nadcházející rok 2025 bude jistě velmi náročný jak pro Vás občany, tak i pro všechny zaměst-

nance naší krásné obce. Proto mi dovolte, abych Vám i nám popřál hodně vzájemné ohledupl-
nosti a tolerance, mnoho úspěchů v pracovní činnosti a v osobním životě hodně zdraví, štěstí 
a vzájemného porozumění.

Těšíme se na společné setkávání v adventním čase i v nadcházejícím roce.
� Jiří�Mikala,�starosta�

PROSINEC 16:00 hodin21
kostel sv. Máří Magdalény, Kunčice p/O

V průběhu koncertu zazní tradiční i moderní skladby
v podání komorního pěveckého sboru Nyklband. 

Kunčická strana Lidová vás srdečně zve na

vstupné
dobrovolné

Pomalu začala zima, ale nás to od pravidel-
ných vycházek neodradilo. V říjnu se nás sešlo 
15 – šli jsme z čeladenského náměstí nahoru 
k Mlékárně Čeladenka a okruhem kolem firmy 

Mitura jsme se zase vrátili na náměstí.
V listopadu nás bylo dokonce 18 a vyrazili 

jsme z Ráztoky po žluté značce přes Bystré 
na Maralák. 

Naše trasy jsou nejsou delší než 5–6 km, ni-
kam nespěcháme, vždy je cíl v nějaké hospůd-
ce. Letos už máme odchozeno, ale příští rok se 
klidně mezi nás přidejte...  Za�SPV�A.�P.

Vycházky pro seniory letos skončily

V rámci školního dušičkového týdne proběhla 
i letos tradiční dýňová soutěž. Soutěžilo celkem 
42 dýní, které byly výsledkem tvrdé práce a kre-
ativity. Každá dýně byla jedinečná a ukázala, jak 
různorodé mohou být nápady a zpracování. Dýně 
byly nejen strašidelné, ale i roztomilé. Některé 
měly děsivé výrazy a ostré zuby, zatímco jiné byly 
zdobeny veselými obličeji a barevnými doplňky.

Všechny dýně byly vystaveny na školní výstav-
ce, kde je mohli obdivovat nejen žáci, ale i učitelé 
a rodiče. Každé ráno byly dýně rozsvíceny, což 
vytvořilo kouzelnou atmosféru, a žáci se tak moh-
li po příchodu do školy kochat svítící výstavkou. 
Světla uvnitř dýní dodávala prostoru chodby ma-
gický nádech a přispívala k příjemné náladě.

Deváťáci tradičně zorganizovali celoškolní hla-
sování a letos poprvé vybíraly své favority i děti 
z mateřské školy. Na prvním místě se umístila 
dýně Johany Byrtusové z 1.B! Druhé místo získali 

Školní dušičková dýňová soutěž

sourozenci Jakub a Kristýna Švarcovi, se shod-
ným počtem hlasů, ale každý se svou vlastní sou-
těžní dýní, a na třetím místě se umístily tři dýně 
se stejným počtem hlasů, od Barbory Šilbachové, 
Johany Kulhánkové a Šimona Chýlka.

Děkujeme všem žákům za jejich úsilí a krea-
tivitu, gratulujeme vítězům a těšíme se na další 
ročník této soutěže!  Petra�Mertová

V místní organizaci ČSV bylo v letošním 
roce registrováno 43 včelařů, kteří obhospo-
dařovali 261 včelstev. Dalších 45 včelstev měli 
v Kunčicích umístěni včelaři z jiných organizací.

Kvůli rychlému nástupu jara, kdy únor 
byl nejteplejší za posledních 63 let, začaly 
být včely aktivní zhruba o pět týdnů dřív než 
v předchozích letech. Předčasně totiž vykvet-
ly stromy, které opylují. Poté následovaly jarní 
mrazíky, které spálily květy ovocných stromů, 
což včelám omezilo možnost sběru jarního 
medu a ohrozilo to samotné včely, kdy v úlech 
matky již aktivně kladly a pro zvětšující se 
množství plodu včely neměly dost potravy. 
Z tohoto důvodu nejeden včelař musel včely 
na jaře dokrmovat. Po překonání chladného 
březnového a dubnového počasí přišel teplý 
květen, doprovázený častými přeháňkami, což 
včelám ovšem vyhovuje, a tak se jim podařilo 
částečně dohnat jarní ztráty. Na medný výnos 
byl letošní rok vcelku průměrný a dle statistic-
kých výkazů bylo na katastru Kunčic vyprodu-
kováno 6150 kg medu. 

V průběhu léta ovšem přišla další nemilá 
zpráva, a to v podobě dalších ohnisek moru 
včelího plodu, což pro včelaře znamená další 
opatření k zamezení šíření nákazy. Navíc naše 
včelstva začíná ohrožovat sršeň asijská, se 

Jak se včelařilo chovatelům 
včelstev v Kunčicích v roce 2024

kterou naše včely neumí bojovat, a proto se 
v budoucnu dají předpokládat další náklady 
na ochranu včel. I když u nás nemáme žád-
ného včelaře podnikatele a včelaření je pro 
nás koníček, zvýšené náklady na ošetřování 
a ochranu včel se promítají do prodejní ceny 
medu, která se momentálně pohybuje okolo 
220 Kč za jeden kilogram. 
 David�Fojtík�předseda�ČSV�v�Kunčicích�p.�O.

Kunčice zažily jednu z nejúspěšnějších 
sezón v dějinách místního fotbalu. Družstva 
mladších a starších žáků si obě vybojovala třetí 
místo v celkových tabulkách svých soutěží, což 
je historický úspěch pro celý klub.

Výsledky jednotlivých kategorií ještě více 
podtrhují kvality obou týmů. Starší žáci dosáhli 
na první místo v domácí tabulce, zatímco mlad-
ší žáci ovládli venkovní zápasy a také se umís-
tili na první příčce. Tabulky však zatím nejsou 
konečné – sezóna je v polovině a rozhodující 
boje přijdou na jaře. Právě tehdy se rozhodne 
o finálním pořadí a možné cestě Kunčic do vyš-
ších soutěží.

Skvělá sezóna má pozitivní vliv i na člen-
skou základnu klubu. V kategorii starší příprav-
ky začínal tým na začátku sezóny se třemi hrá-
či, ale nyní se jejich počet vyšplhal na více než 
25. Tento růst je důkazem, že úspěchy na hřišti 

Mládežnický fotbal v Kunčicích pod Ondřejníkem

přitahují nové nadějné fotbalisty.
Velké poděkování patří Sokolu Kunčice pod 

Ondřejníkem za neustálou podporu, která hrá-
čům pomáhá dosahovat skvělých výsledků. 
Stejně tak je třeba ocenit rodiče, kteří podporují 

své děti nejen na domácích utkáních, ale také 
na venkovních zápasech, a to včetně poskyt-
nutí dopravy. Díky této spolupráci a odhodlání 
má kunčický fotbal našlápnuto k dalším velkým 
úspěchům.

TJ Sokol Kunčice pod Ondřejníkem gratuluje 
k životnímu jubileu Zdeňce Křenkové a přeje jí 
hodně zdraví, štěstí a životní pohody do dalších let.

Zdeňka Křenková od mládí sportovala. Už jako 
žačka chodila do místní tělovýchovné jednoty. 
Po studiu na pedagogické fakultě vedla v Kunči-
cích pod Ondřejníkem žačky a pak dorostenky. 
V pozdějším věku vedla i ženy. Byla zvolena před-
sedkyní ZRTV dnes SPV a tuto funkci vykonává 
dodnes. Nacvičovala spartakiády, tělovýchovné 
akademie a pódiové skladby. Byla rovněž autor-
kou programu Šibřinek, které také realizovala. Or-
ganizovala vycházky pro seniory a jednou ročně 
autobusové zájezdy po kulturních památkách. Ak-
tivně se podílí na všech sportovních a kulturních 
akcích v naší obci (např. Medvědí stezka, Den 
obce, Kunčický ovál). Pro svou obětavost, pocti-
vost a důslednost je oporou naší SPV.
�Členové�TJ�Sokol�Kunčice�pod�Ondřejníkem

Gratulace k životnímu jubileu
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PLÁNOVANÉ KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE NA PROSINEC

MINIGALERIE
CUKRÁRNA POD
LYSOU

zve na prodejní
výstavu

2. 12. 2024 - 2. 2. 2025

2. FRÝDLANTSKÝ
SALON PROMĚN
VELKÉHO I MALÉHO UMĚNÍ

Otevřeno v době provozu cukrárny.

smalty, oleje, kom. techniky, grafika aj.

Mikulášské
žákovské
koncerty

2. 12. 2024
3. 12. 2024
4. 12. 2024

vždy v 17:00
koncertní sál ZUŠ

Letošní prosinec je ve Frýdlantě nad Ostra-
vicí pro milovníky umění mimořádně bohatý. 
Postaraly se o to dvě instituce – Kulturní cen-
trum a oblíbená Minigalerie v Cukrárně pod 
Lysou. Ta připravila již 2. FRÝDLANTSKÝ SA-
LON PROMĚN velkého i malého umění. 

Zájemci zde najdou investiční díla význam-
ných umělců i práce umělců v cenově přízni-
vých relacích pro vánoční dárky. Ze známých 
autorů například Borise Jirků, Zdeňka Hudeč-
ka, Ludmilu Vaškovou, Milana Rašku, Antonína 
Kroču, Petra Bednáře, Karla Lepíka z regionál-
ních oblíbeného Jaroslava Homolku, Štěpána 
Mleczka a další umělce. Výstava potrvá až 
do konce ledna, takže se expozice bude po-
stupně měnit a doplňovat novými díly. 

V nabídce jsou různé umělecké techniky, 
grafika i práce v uměleckém smaltu, který si 
získává stále větší popularitu v Evropě. V Kul-
turním centru určitě zaujme výstava SMALT 
BOX. Jedná se výstavu autorských prací 2. 
ročníku sympozia „Grafické možnosti smaltu“, 

který byl realizován v Dílně uměleckého smaltu 
ve Frýdku-Místku. Na výstavě uvidíme práce 
autorů ze tří uměleckých škol v Polsku, ASP 
Wroclaw, ASP Lodz a hlavního organizátora 
Uniwersytet Sląski, který s DUS spolupracuje 
již přes desítku let. Pro autory, kteří se profe-
sionálně zabývají klasickými technikami, je se-
tkání se smaltem velice inspirativní a uplatňují 
zde hlavně své profesní zaměření, například 
grafiku v obtiscích. Umělci-organizátoři, hlav-
ně Elżbieta Kuraj nebo Krzysztof Dadak, jak 
to ukázala i poslední výstava v Katowicích, 
posunuli tradiční smaltérské techniky na úro-
veň, která nemá v Evropě srovnání. Výrazo-
vě se zde setkáme s abstrakcí, lyrizujícími 
momenty, společensko-kritickými reflexemi 
i pokusem o prostorový objekt. Výstava uka-
zuje velké možnosti uměleckého smaltu, které 
se díky fungující dílně ve Frýdku-Místku, jako 
jedné z mála v Evropě, může rozvíjet. Druhá 
souběžná výstava, společně zahájená ředitel-
kou Kulturního centra a zástupci vystavujících 

a paní starostky Heleny Pešatové, představu-
je 11. mezinárodní výstavu obrazů z projektu 
ARTFIEDLANDIANUM, který už léta probí-
há v polském Korfantowě, díky nadšenému 
organizátoru Ryszardu Henryku Nowakovi. 
S naším městem je spojen nejen názvem, ale 
i dlouholetou spoluprací s Karlou Stiborkovou, 
která také v roce 2014 realizovala jeden plenér 
ve Frýdku-Místku. Skvělá atmosféra plenérů, 
kde se vystřídali amatéři i profesionálové celé 
řady evropských zemí, je výbornou příležitostí 
pro rozvíjení dobrých vztahů mezi umělci i pod-
porou uměleckého růstu. Svědčí o tom i letošní 
výstava, kde se objevují vedle umělců z Pol-
ska, Ukrajiny už tradičně umělci z Česka. Naše 
město úspěšně reprezentuje Jana Tkáčová, 
která má také v současné době výstavu v naší 
městské knihovně. Tradiční vernisáž s loso-
váním darovaných uměleckých děl skončila 
v kuloárech postesknutím, že by se umělci rádi 
znovu podívali na plenér do Frýdlantu, případ-
ně do smaltérské dílny.  K.�Bogar

Výtvarné Vánoce ve Frýdlantě potěší 
na duši a nabídnou i skvělé dárky 

BESKYDY – Největší hudební festival v Po-
beskydí FM City Fest se v roce 2025 vrací již 
posedmé! Areál bývalé Lembergerovy textilní 
továrny opět ožije hudbou a skvělou letní at-
mosférou. Organizátoři slibují hvězdný line-up, 
který potěší fanoušky nejrůznějších hudebních 
žánrů. Vystoupí české i zahraniční hvězdy. Tě-
šit se můžete na rockovou show kapely Kabát, 
známé hity kapely Chinaski i domácí oblíbe-
nou kapelu Mirai. Naživo si ve Frýdku-Místku 
můžete poslechnout například i úspěšného 
nizozemského hudebníka Bakermata a další 
známá jména, které postupně odhalují organi-
zátoři festivalu na svých webových stránkách 
a sociálních sítích.

Hvězdná�sestava�
a�nezapomenutelná�atmosféra

FM City Fest se za šest let své existence 
stal neodmyslitelnou součástí kulturního života 
v Pobeskydí. Každý ročník se těší obrovskému 
zájmu publika a vstupenky jsou obvykle vypro-
dány ještě před zahájením festivalu. V roce 
2024 navštívilo festival více než 20 000 ná-
vštěvníků. 

Více�než�jen�hudba
Kromě hudby nabízí FM City Fest také bo-

hatý doprovodný program pro všechny věkové 
kategorie. Nově se mohou návštěvníci těšit 
na rozšířenou relax zónu, ale také na nejrůz-
nější interaktivní atrakce, virtuální realitu, spor-
tovní aktivity, dětské koutky a mnoho dalšího. 
Festival je zážitkem pro celou rodinu.

FM�City�Fest�proběhne�ve�dnech�
27.–28.�června�2025.�

BAKERMAT ∙ CHINASKI
MIRAI ∙ RYTMUS

EWAFARNA ∙ REDZED
7PÁDŮHONZYDĚDKA

FM City Fest 2025, 
největší festival v Beskydech
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

Růžová školka Fryčovice, 739 45 Fryčovice 749

mob.: 603 374 066, www. ruzovaskolka.cz

řezané:
Jedle Nordmann

Jedle Nordmann

Jedle Nordmann

Smrk ztepilý / lesní

Smrk pichlavý / stříbrný

malé stromečky na stolečky

PĚSTOVANÉ VÁNOČNÍ STROMKY
ve vysoké kvalitě

120-150 cm

150-200 cm

200-250 cm

200-270 cm

150-250 cm

  80-120 cm

60-  80 cm

80-120 cm

60-100 cm

  

ceny: od 370,- /ks ceny: od 490,- /ks

Prodej zahájen od 2. prosince 2024 od 9.00 - 17.00 hod.  - (včetně sobot a nedělí)

Těšíme se na Vaši návštěvu.

v květináči: 27 litrů

Jedle Nordmann

Jedle Nordmann

Smrk pichlavý / stříbrný

Každý stromek je vypěstován ve Fryčovicích.

Průběžně dořezávané, proto vždy čerstvé.

Cer�fikáty
a řidičská
oprávnění

ZDARMA

STUDIJNÍ A UČEBNÍ
OBORY
• Automobilní
• Ekonomické
• Strojírenské
• Zemědělské

@sosfmcz

www.sosfm
.cz

Šťastná
volba

vzdělání

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ: 
6. 11. 2024
4. 12. 2024
15. 1. 2025
od 8:00 do 17:00

Střední odborná škola,
Frýdek-Místek,
příspěvková organizace
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